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اقتصادی

سیدمحمد موسی کاظمی 

منتقدانِ عملکرد اقتصادی دولت یازدهم پس از مشخص 
از  هم  باز  جدید  کابینه  اقتصادی  تیم  ترکیب  شدن 
ناهماهنگی آنان سخن گفته و می گویند اختلاف دیدگاه ها 
در دولت دوازدهم منجر به تداوم چالش های حوزه اقتصاد 

خواهد شد. 
ناهماهنگی و اختلاف نظر چهره های اقتصادی دولت 
یازدهم یکی از مهمترین محورهای نقد عملکرد دستگاه 
چند  هراز  منتقدان  بود.  گذشته  سال  چهار  در  اجرایی 
گاه و اغلب در پی اظهارنظرهای ناهمسان مسوولان، تیم 
اقتصادی دولت را چند پاره و دارای انشقاق توصیف کردند و 
مدعی ناکارآمدی آن شدند.بروز اختلاف نظر مشاور رییس 
جمهوری و دبیر شورای هماهنگی مناطق آزاد تجاری- 
صنعتی با وزیر صنعت، معدن و تجارت دولت یازدهم در 
یک برنامه تلویزیونی یا انتشار نامه مشترک چهار وزیر در 
از  اتخاذ تصمیمات فوری برای خروج  خصوص ضرورت 
رکود و هشدار در مورد سیاست های ناهماهنگ در حوزه 
اقتصاد در مهرماه 94 نیز منجر به تقویت گمانه های مربوط 

به ناهمسازی چهره های اقتصادی دولت یازدهم شد.
در دوره تازه نیز منتقدان این ناهماهنگی را پاشنه آشیل 
تصمیم سازی های اقتصادی دولت خوانده و اظهار می 
دارند تفاوت دیدگاه های موجود بین مسوولان اجرایی به 

روند خروج از رکود و رونق بخشی به اقتصاد به طور جدی 
آسیب می زند. از این منظر علاوه بر دیدگاه های اقتصادی، 
گرایش های سیاسی متفاوت اعضای تیم اقتصادی دولت 

نیز به واگرایی و ناهماهنگی ها دامن خواهد زد. 
برخی حتی در بررسی و تحلیل فعل و انفعالات سیاسی 
الاسلام »حسن  دولت حجت  باورند  این  بر  اقتصادی  و 
روحانی« به دلیل تعدد مراکز تصمیم گیری اقتصادی دچار 
توانست کارنامه  نخواهد  به همین دلیل  و  مشکل شده 
موفقی از خود بر جای بگذارد. از این منظر ناهمگونی های 
اقتصادی کابینه به جریان های سیاسی حامی وی ضربه 
می زند و مانع از اقبال عمومی به این جریان ها خواهد شد.

** نگاهی به تیم اقتصادی دولت دوازدهم
در دوره جدید اجرایی، »اسحاق جهانگیری« همچنان در 
قامت معاون اول رییس جمهوری در فرایند تصمیم گیری 
های اقتصادی حضور خواهد داشت؛ چهره ای که با تجربه 
سال ها هدایت وزارتخانه معادن و فلزات و سپس صنایع و 
معادن در دولت اصلاحات هدایت ستاد فرماندهی اقتصاد 

مقاومتی را در دست گرفت.
در دولت دوازدهم، »محمد نهاوندیان« که پیش از اعلان 
فهرست پیشنهادی کابینه زمزمه هایی مبنی بر وزارت 
وی به گوش می خورد، در راس معاونتی تازه قرار گرفت؛ 
معاونت اقتصادی رییس جمهوری که سال ها پیش در 
دولت سازندگی فعالیت داشت و از دید برخی ناظران برای 

نقش آفرینی اقتصادی رییس دفتر رییس دولت یازدهم 
در چینش  تحولات  مهمترین  از  است. یکی  احیا شده 
تیم اقتصادی دولت، نشستن »مسعود کرباسیان« معاون 
»علی طیب نیا« وزیر اقتصاد دولت یازدهم به جای وی 
بود. کرباسیان که همزمان با معاونت طییب نیا، ریاست 
گمرک ایران را برعهده داشت در جلسه رای اعتماد از 
جمله چهره هایی بود که همچون سَلف خود با رای بالا 

)240 رای( بر مسند وزارت نشست.
در کنار این چهره ها »مسعود نیلی« استاد اقتصاد دانشگاه 
صنعتی شریف و مشاور اقتصادی رییس دولت یازدهم قرار 
می گیرد که در دوره پیشین در ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت فعالیت داشت و از وی به عنوان چهره پنهان اما موثر 
در تصمیم گیری های اقتصادی یاد می شد. وی در دولت 
جدید نیز دستیار ویژه اقتصادی رییس جمهوری است و 

دبیری ستاد هماهنگی اقتصادی دولت را برعهده دارد.
از دولت یازدهم »محمدباقر نوبخت« رییس سازمان برنامه 
و  مرکزی  بانک  رییس کل  الله سیف«  »ولی  بودجه،  و 
همچنین »علی ربیعی« وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی در 
کابینه جدید حضور دارند و در فهرست تیم اقتصادی دولت 
دوازدهم جای گرفته اند. در دیگر وزارتخانه اقتصادی یعنی 
صنعت، معدن و تجارت نیز »محمد شریعتمداری« معاون 
»محمدرضا  جانشین  یازدهم  دولت  در  روحانی  اجرایی 

نعمت زاده« شد.

** دیدگاه ها درباره شرح وظایف و عملکرد 
نهادهای اقتصادی دولت

از دید برخی صاحبنظران و بسیاری از منتقدان، هر یک 
از اعضای تیم اقتصادی دولت دیدگاه های خاص خود را 
دارند و می توان شاهد افتراق نظرات اقتصادی آنان در 
مسایل گوناگون بود. شماری دیگر از نبود مرکز فرماندهی 
مشخص در کابینه سخن می گویند و بعضی تصریح می 
کنند وظایف و کارویژه نهادها و ستادهای اقتصادی دولت 

دوازدهم نیز همانند دوره یازدهم نامشخص است.
به نوشته یکی از رسانه های اصولگرا باز هم در این دولت، 
کلان  گذاری های  سیاست  مسوولیت  که  نیست  معلوم 
اقتصادی و پولی به عهده چه سازمان یا نهادی است و 
آیا مجددا ناهماهنگی های قبلی تکرار می شوند یا خیر؟ 
جلسات شورای اقتصاد نیز در دولت گذشته عملًا برگزار 
نمی شد و به جای آن از دو سال قبل ستاد فرماندهی اقتصاد 
با مدیریت معاون اول رییس جمهوری برگزار  مقاومتی 
می شد. آیا این ستاد فرماندهی جایگزین شورای اقتصاد بود 
یا ماموریت های اجرایی تر و جزئی تر از سیاست های کلان 
اقتصادی داشت؟ اما در حکم اخیر رییس جمهور به نیلی، 
به ستاد هماهنگی اقتصادی اشاره شده است که ایشان دبیر 
این ستاد است. ترکیب و مسوولیت این ستاد و رابطه آن 
با ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی چیست ؟ آیا این ستاد 

مسوولیت راهبری برای اقتصاد را دارد؟
افزون بر آنچه گفته شد و به بیان منتقدان، در شرایط تعدد 
و ناهماهنگی نهادهای دست اندرکار وظایف اقتصادی، افزوده 
شدن نهادی چون معاونت اقتصادی به چالش های پیشین 
دامن خواهد زد. در برابر این ایده، نهاوندیان هدف از تشکیل 
معاونت اقتصادی را هماهنگی هر چه بیشتر سیاست های 
دستگاه های  وظایف  اجرای  به  کمک  و  کشور  اقتصادی 
مسوول در حوزه خودشان عنوان کرده و با اشاره به ضرورت 
مشی اعتدالی و ایجاد تعادل در بازار و اقتصاد تصریح داشته 
بین سیاست های پولی و مالی باید هماهنگی بیش از گذشته 
تصمیم  جای خودش  در  پولی  سیاست های  شود،  ایجاد 
گیری شده و می شود اما آثار و عوارض آن بر سیاست های 
مالی هم باید دیده شود. از سویی دیگر، نوبخت در پاسخ به 
انتقادات معطوف به ناهماهنگی تیم اقتصادی دولت چندی 
پیش اظهار داشت: این که با مکانیزمی دنبال یک فرمانده 
بگردیم که بگوید گروهان به چپ چپ، اقتصاد به راست 
راست، درست نیست. اقتصاد دستوری نیست و منطقی دارد. 
هر سازمان و دستگاه مسوولیت خاص خود را دارد و این 
گونه نیست که یک نفر دستور بدهد و بقیه اجرا کنند. افزون 
بر پاسخ های یاد شده از سوی مسوولان، برخی کارشناسان 
عقیده دارند یکی از پیش نیازهای رقابتی سازی اقتصاد، 
وجود دیدگاه های گوناگون و تضارب آرا برای تصمیم سازی 
هایی اقتصادی است؛ از این منظر، تفاوت دیدگاه مسوولان 
و دستگاه های اقتصادی دولت را نمی توان الزاما دال بر 
ناهماهنگی دانست و از این رو کارآمدی تیم اقتصادی دولت 

دوازدهم را از هم اکنون به قضاوت نشست.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:تیم اقتصادی دولت؛ معادله کارآمدی و هماهنگی 

بازار را مفت و مجانی به خارجی ها دادیم
وزیر صنعت، معدن و تجارت با انتقاد از وارداتی که بدون پرداخت حقوق گمرکی 
انجام می شود، آمار 2.۵ میلیارد دلاری قاچاق پوشاک را نیز مورد تردید دانست و 
گفت: قاچاق پوشاک بیش از این رقم است و در این سال ها بازار را مفت و مجانی 

در اختیار خارجی ها قرار داده ایم.
محمد شریعتمداری دیروز مراسم انعقاد تفاهم نامه بین وزارت صنعت، معدن و 
تجارت و سازمان برنامه و بودجه در رابطه با توسعه اشتغال روستایی در قالب طرح 
تولید پوشاک، با اعلام این که باید بازارهای خود در عرصه جهانی بار دیگر به دست 
آوریم، اظهار کرد: زمانی حتی در لندن از برندهای ایرانی برای فروش کالاهای خود 
استفاده می کردند اما اکنون در چه جایگاهی قرار داریم؟ پس باید با توجه به سلیقه 
و قدرت بزرگ طراحی ایرانی بتوان از پتانسیل موجود بهره برده و به جایگاه واقعی 
خود در جهان برگردیم.وی ضمن ابراز نگرانی از این که امروز بازارهای ایرانی مفت 
و مجانی در اختیار خارجی ها قرار گرفته است، عنوان کرد: بخشی از آن از طریق 

قاچاق و بخشی دیگر هم ارادی انجام می شود.
قاچاق پوشاک بیش از ۲.۵ میلیارد دلار است

شریعتمداری به صراحت گفت که در حال حاضر بخشی از ۱2 میلیارد دلار 
وارداتی که انجام می شود هرچند که قانونی است اما حقوق گمرکی بر آن پرداخت 
نشده و در حجم کم و قابل حمل وارد کشور می شود.وزیر صنعت، معدن و تجارت 
همچنین به آمار 2.۵ میلیارد دلاری قاچاق پوشاک اشاره کرد و گفت: معتقدم این 
آمار چندان دقیق نیست و پایه ای ندارد. تصورم این است که قاچاق پوشاک بیش 

از این رقم خواهد بود.
خودمان سیکل معیوب تجارت را ایجاد کرده ایم

وی با بیان اینکه اکنون در سیکل معیوبی قرار داریم، گفت: متاسفانه اقداماتی 
کرده ایم که خود باعث شرایط فعلی شده ایم؛ به طوری که تجارت مرزی را بدون 
حقوق ورودی مجاز دانسته اند یا موافقت هایی را ابلاغ کرده ایم که شرایط فعلی 
را رقم زده است.وزیر صنعت، معدن و تجارت همچنین موضوع حمایت از بخش 
صنعت را مورد اشاره قرار داد و از اهمیت حمایت های بانکی و بودجه ای سخن 
گفت.شریعتمداری عنوان کرد که در حال حاضر با سود تسهیلات بالای 20 درصد 
نمی توان در صنعتی که در بسیاری از بخش ها بازده کمتر از ۱0 درصد دارد موفق 

بود. در این شرایط، تولید محکوم به شکست است.
۲۵۰ برند خارجی در ایران نمایندگی دارند

وی از رییس سازمان برنامه و بودجه خواست در کنار حمایت های یارانه ای در 
تسهیلات بانکی، از منابع بودجه عمومی به عنوان اهرمی برای حمایت از تولید 
استفاده کند.شریعتمداری در مجموع طرح توسعه اشتغال روستایی در قالب اجرای 
طرح تولید پوشاک را مثبت ارزیابی کرد و گفت که به هر حال در رابطه با حدود 
20 هزار شاغل در حوزه پوشاک در کشور نگرانی هایی وجود دارد و باید برای آینده 
آن فکری کرد. این در حالی است که در حال حاضر 2۳ هزار فروشنده پوشاک در 

کشور داریم و حدود 2۵0 برند خارجی دارای نمایندگی هستند.

دبیرکانون انبوه سازان: 

میانگین افزایش قیمت مسکن 9 درصد بوده است 
دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور از افزایش معاملات مسکن از مرداد 
و شهریور ماه سال جاری خبر داد و گفت: میانگین افزایش قیمت مسکن در 

کلانشهرها حدود 9 درصد بوده است. 
»فرشید پورحاجت« افزود: بدون شک با افزایش هزینه های تولید، قیمت مصالح 
ساختمانی، عوارض دستگاه های اجرایی و شهرداری ها، قیمت تمام شده مسکن 
نیز افزایش یافته و رشد 9 درصدی قیمت ها با توجه به کاهش سود سپرده 
های بانکی معقول به نظر می رسد.به گفته وی، هرچند که در برخی از مناطق 
کلانشهرها قیمت مسکن افزایش بیش از نرخ تورم داشته، اما در بسیاری از مناطق 
شهری به خصوص در تهران و کلانشهرها قیمت ها یا ثبات مانده و یا در حد نرخ 

تورم رشد داشته است.
وی اظهار داشت: از 2 ماه پیش نشانه های رونق تدریجی بازار مسکن مشاهده 
می شد و کانون انبوه سازان از افزایش بدون ضابطه قیمت مسکن و تلاطم در 
این بازار استقبال نمی کند.پورحاجت با بیان اینکه مسکن یک کالای تولیدی 
پیشران در اقتصادی ملی است، گفت: با رونق بازار مسکن تولید و اشتغالزایی نیز 
در کشور افزایش می یابد و ما نباید نگران افزایش قیمت مسکن در کشور باشیم، 
زیرا رونق این بازار بر رشد اقتصاد ملی نیز تاثیر مثبتی خواهد گذاشت.دبیر کانون 
سراسری انبوه سازان کشور تاکید کرد: با تثبت نرخ سود سپرده های بانکی و 
انضباط مالی، بازار مسکن نیز با ثبات خواهد بود که در این صورت متقاضیان واقعی 
با ریسک کمتری واحدهای مورد نیاز خود را خریداری خواهند کرد.وی با اشاره 
به افزایش قیمت اجاره بهای مسکن در کلانشهرها یادآورشد: هرچند که افزایش 
قیمت مسکن متناسب با نرخ تورم بوده، اما در حوزه اجاره بهای مسکن شاهد به 

هم ریختگی و یک آشفتگی در بازار بوده ایم.
وی اظهارداشت: در ۵ ماه گذشته روند افزایش نرخ اجاره بهای واحدهای مسکونی 
از مناطق  برخی  به طوری که در  بوده،  به سال های گذشته متفاوت  نسبت 
کلانشهرها شاهد افزایش 40 درصدی قیمت های اجاره بها نیز بودیم و این خبر 

خوبی برای مستاجران نیست. 
دبیر کانون سراسری انبوه سازان کشور افزود: شورای پول و اعتبار سال گذشته 
نرخ سود سپرده های بانکی را کاهش داد، اما با ایجاد صندوق های مختلف توسط 
بانک ها انضباط مالی در حوزه پولی کمتر شد و این مساله در افزایش قیمت اجاره 
بهای واحدهای مسکونی بسیار تاثیرگذار بود.پورحاجت با بیان این که خوشبختانه 
عرضه و تقاضای مسکن در سال های اخیر نسبت به گذشته شرایط مناسبی 
داشته است، تصریح کرد: اگر در اقتصادی ملی شاهد انضباط مالی باشیم در این 
صورت نرخ اجاره بها و مسکن نیز با ثبات خواهد بود و از نرخ تورم سالیانه تبعیت 

خواهد کرد.

 معاون وزیر صنعت خبرداد

اختصاص 30 هزار میلیارد تومان تسهیلات
 به واحدهای صنعتی 

تومان  میلیارد  هزار  امسال ۳0  گفت:  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر  معاون 
تسهیلات سرمایه در گردش برای بازسازی و نوسازی واحدهای صنعتی در کشور 

اختصاص یافت. 
سید محمود نوابی روز دوشنبه در حاشیه مراسم افتتاح کارخانه پودر کیمیای 
زنوک مود شهرستان سربیشه در گفت و گو با خبرنگاران افزود: هیچگونه محدودیتی 
در خصوص ارایه تسهیلات سرمایه در گردش و بازسازی صنایع وجود ندارد.  رئیس 
هیات مدیره و مدیرعامل سازمان حمایت از مصرف کننده و تولیدکنندگان گفت: 
این رقم در مقایسه با سال گذشته که ۱4 هزار میلیارد تومان بود 2 برابر افزایش 
یافت و برای تکمیل طرح های نیمه تمام، بازسازی و به روز رسانی و رونق واحدهای 
تولیدی پرداخت خواهد شد. وی بیان کرد: وزارت صنعت، معدن و تجارت به ویژه 
در راهبردهای جدید خود در پی سیاست گذاری و ایجاد تسهیلاتی در حوزه کسب 

و کار، روان سازی، ایجاد واحدهای صنعتی و حذف گلوگاه هاست. 
به گزارش ایرنا نوابی اظهار کرد: امروزه برای دریافت مجوز صنعتی، مسائل و 
گلوگاه های گذشته را نداریم و بیشتر امور توسط سیستم های اتوماسیون انجام 
می شود. وی به اجرای طرح کاداستر در کشور اشاره کرد و یادآور شد: از سال 80 
تا 92 به میزان ۱80 هزار کیلومتر خطی عملیات ژئوفیزیک هوایی در کشور انجام 
شد در صورتیکه از سال 92 تا 9۵ ، این رقم ۳00 هزار کیلومتر است که یک سوم 

آن در خراسان جنوبی بوده است. 
رئیس هیات مدیره و مدیرعامل سازمان حمایت از مصرف کننده و تولیدکنندگان 
افزود: اکتشاف، شناسایی نقاط امید، معادن قابل استخراج توسط بخش دولتی انجام 

و در اختیار بخش خصوصی قرار می گیرد. 
نوابی ادامه داد: اگر قرار باشد تسهیلاتی در حوزه بانکی و پولی کشور پرداخت شود 
اولویت با بخش های صنعتی است، اینکه شهرک صنعتی در حاشیه باشد یا داخل 
شهرها مهم نیست.  وی گفت: هیچ اصراری نداریم جاهایی که بخش خصوصی می 
تواند کار کند دولت آن را بر عهده بگیرد، از آنجایی که سرمایه گذار برای سرمایه 
گذاری در مناطق غیر برخوردار راغب نیست لذا نباید از کلمه محروم برای جذب 
سرمایه گذار استفاده کرد چون همین کلمه سرمایه گذار را دلسرد می کند. وی 
بیان کرد: در خراسان جنوبی باید برای سرمایه گذار فرش قرمز پهن کرد، دارایی، 
تامین جتماعی، محیط زیست و سایر دستگاه های اجرایی باید در خدمت سرمایه 
گذار باشند تا فرهنگ پذیرش سرمایه گذار در اینگونه استان ها نهادینه شود. معاون 
وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: یکی از سیاست های وزارتخانه این است که 
به مناطق کم برخوردار بیشتر توجه کند و برای واگذاری زمین در شهرک های 

صنعتی حداقل ممکن حتی زمین رایگان در اختیار سرمایه گذار قرار دهد. 
نوابی افزود: در زمینه پرداخت تسهیلات، سرمایه گذار مشکل دار که بتواند تولید 
خود را وارد چرخه بازار و فروش کرده، تولید آن مشتری مدار و بازار محور باشد، 

سقف محدودیتی برای اعطای تسهیلات وجود ندارد.

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک 
منطقه دو قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده 
گزارش  براساس  را  مذکور  قانون  تشکیلی طبق  های 
کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح 

آراء ذیل تایید نموده اند.
۱- رای شماره ۱۳9660۳۳00020۱۵۵۵9 مربوط به 
پرونده کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳00020۱8۵۱8 آقای ولی 
عزیزی فرزند قدرت در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱۵/2۵ مترمربع 
پلاک شماره فرعی از 2۱74 اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی خریداری  

طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 4۵۱8(
2- رای شماره ۱۳9660۳۳00020۱۵224 مربوط به 
پرونده کلاسه ۱۳92۱۱44۳0002004۱90 آقای بهروز 
قدیم فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه زمین 
که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱۱4 مترمربع 
از 2۳69 اصلی واقع در قم  پلاک شماره ۱6۱ فرعی 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از خانم صدیقه اجاب .)م الف 4۵۳4(
مربوط   ۱۳9660۳۳00020۱۵40۱ شماره  رای   -۳
 ۱۳96۱۱44۳0002000۳۳۱ کلاسه  پرونده  به 
خانم خدیجه غفاری قوپوز فرزند محبوب در قسمتی 
از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به 
مساحت ۱09/06 مترمربع پلاک شماره ۱۳0 فرعی از 
۱9۱7 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از مالک شیری قوپوز 

.)م الف 4484(
مربوط  رای شماره ۱۳9660۳۳00020۱0۳68    -4
خانم  پرونده کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳00020۱8027  به 
طاهره سلطانی ابرجس  فرزند جمشید در قسمتی از 
به  بنا شده  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ 
مساحت ۱0۱/۵0 مترمربع پلاک شماره ۳/۵2 فرعی از 
2607 اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو 
قم خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م 

الف 4۵28(

۵- رای شماره ۱۳9660۳۳00020۱۵697 مربوط به 
پرونده کلاسه ۱۳9۵۱۱44۳0002000908 آقای امیر 
عباس توکلی فرزند محمدحسین در قسمتی از ششدانگ 
مساحت  به  شده  بنا  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه 
۱۱9/۱9 مترمربع پلاک شماره 2۳0۵/۱/۵/89 - اصلی 
واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری 

طی سند رسمی برابر سند قطعی.)م الف 4۵48(
مربوط   ۱۳9660۳۳00020۱۵698 شماره  رای   -6
آقای  کلاسه ۱۳9۵۱۱44۳0002000907  پرونده  به 
از  قسمتی  در  محمدحسین  فرزند  توکلی  امیرعباس 
به  بنا شده  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ 
مساحت 8۵/8۱ مترمربع پلاک شماره 2۳0۵/۱/۵/89 
-  اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 

)4۵۳8
مربوط   ۱۳9660۳۳00020۱۵700 شماره  رای   -7
آقای  کلاسه ۱۳9۵۱۱44۳0002000909  پرونده  به 
از  قسمتی  در  محمدحسین  فرزند  توکلی  امیرعباس 
به  بنا شده  احداث  آن  در  که  زمین  قطعه  ششدانگ 
مساحت 62/۳9 مترمربع پلاک شماره 2۳0۵/۱/۵/89 
- اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم 
خریداری طی سند رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف 

)4۵44
مربوط   ۱۳9660۳۳00020046۵4 شماره  رای   -8
آقای  کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳000200۳9۱4  پرونده  به 
سید غنی احمدی فرزند میرعالم در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 62/40 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱846 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 
الواسطه از علی و تقی و اعظم سادات و ربابه پناهنده 

فرزند فاطمه .)م الف 4444(
مربوط   ۱۳9660۳۳00020۱۵984 شماره  رای   -9
آقای  کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳0002007602  پرونده  به 
محمدرضا یاری فرزند علی اکبر در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 60 

مترمربع پلاک شماره ۳ فرعی از 2۳0۵ اصلی واقع در 
قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی 
مع الواسطه از طرف خانم اقدس میرئی فرزند محمد .)م 

الف 4۵۵8(
۱0- رای شماره ۱۳9660۳۳00020۱0240 مربوط 
آقای  کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳00020۱0026  پرونده  به 
سید هاشم بنی هاشمی کهنگی فرزند سیدحسین در 
قسمتی از ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا 
شده به مساحت 66/۵0 مترمربع پلاک شماره 67 فرعی 
از 227۵ اصلی واقع در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره 
دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه از رحیم حسین پور 

.)م الف 4۵۵4(
۱۱- رای شماره ۱۳9660۳۳00020۱4794 مربوط 
آقای  کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳0002002067  پرونده  به 
الیاس ابراهیمی فرزند بشیر در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱8۱/0۳ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 2۱70 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از غلام اکبرزاده .)م الف 4۵74(
۱2- رای شماره ۱۳9660۳۳0002008۱۱7 مربوط 
آقای  کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳000200980۳  پرونده  به 
محمدتقی قربانی فرزند کریم در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵7 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱77۵ اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از ورثه احمد عمید .)م الف 4۵78(
۱۳- رای شماره ۱۳9660۳۳00020۱۵۵9۵ مربوط 
آقای   ۱۳9۱۱۱44۳000209۳02 کلاسه  پرونده  به 
مهدی آمره فرزند محمد در قسمتی از ششدانگ قطعه 
زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 90 مترمربع 
پلاک شماره فرعی از ۱7۵۵ اصلی واقع در قم بخش 
حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع الواسطه 

از سید نعمت خیبر .)م الف 4۵7۵(
۱4- رای شماره ۱۳9660۳۳00020۱46۳۳ مربوط 
آقای  کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳00020۱4۱8۵  پرونده  به 

معظمه باقری فرزند مختارعلی در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۵8/۳ 
مترمربع پلاک شماره فرعی از ۱977 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم مبایعه نامه عادی مع 

الواسطه از سید احمد فاتحی.)م الف 4۵8۱(
مربوط   ۱۳9660۳۳00020۱۵847 شماره  رای   -۱۵
آقای   ۱۳9۱۱۱44۳0002009040 کلاسه  پرونده  به 
از  قسمتی  در  فرزند صیدعلی  دهقان  پیرزاده  اسمعیل 
ششدانگ قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت 
96/۳۵ مترمربع پلاک شماره ۱ فرعی از ۳080 اصلی واقع 
در قم بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم برابر مبایعه نامه 

عادی مع الواسطه از آقای حسین خلج .)م الف4۵97(
۱6- رای شماره ۱۳9660۳۳0002004۵۱2 مربوط 
آقای  کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳00020۱0۱۳4  پرونده  به 
اکبر باقری فرزند وجیهه الله در قسمتی از ششدانگ 
قطعه زمین که در آن احداث بنا شده به مساحت ۱68 
مترمربع پلاک شماره فرعی از 22۱7 اصلی واقع در قم 
بخش حوزه ثبت ملک اداره دو قم خریداری طی سند 

رسمی سند مالکیت مشاعی.)م الف ۳960(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است 
انقضاء موعد مقرر سند مالکیت  پس از نشر آگهی و 
رسمی صادر گردد با توجه به عدم دسترسی به مالکین 
مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا 
اعتراضی داشته باشند ظرف  چنانچه اشخاص ذینفع 
مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود 
را به اداره ثبت اسناد منطقه ی دو قم تسلیم و رسید آن 
را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره 
ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم 
به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور 

مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: 1396/۰6/14 تاریخ انتشار دوم: 
1396/۰6/۲9
مرتضی نورانی آرانی- رئیس ثبت اسناد منطقه دو 
قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

هیات حل اختلاف مستقر در اداره ثبت اسناد و املاک منطقه یک قم تصرفات مالکانه مفروزی متقاضیان پرونده های 
تشکیلی طبق قانون مذکور را براساس گزارش کارشناسان و به استناد مدارک موجود در پرونده به شرح آراء ذیل تایید نموده 

اند.
۱- رای شماره ۱۳9۵60۳۳000۱02۳277 مربوط به پرونده کلاسه ۱۳9۱۱۱44۳000۱006448 آقای مجتبی رحمانیان 
فرزند رحیم در ششدانگ یکباب ساختمان به مساحت ۱48/04 مترمربع پلاک شماره 6447 اصلی واقع در قم بخش ۱ حوزه 

ثبت ملک اداره یک قم خریداری طی سند مالکیت مشاعی.)م الف 4۵۳4(
مورد تایید قرار گرفته و از آنجائیکه مقرر گردیده است پس از نشر آگهی و انقضاء موعد مقرر سند مالکیت رسمی صادر گردد 

با توجه به عدم دسترسی به مالکین مشاعی مراتب در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز آگهی تا چنانچه اشخاص ذینفع اعتراضی 
داشته باشند ظرف مدت 2 ماه از تاریخ انتشار آگهی نوبت اول اعتراض خود را به اداره ثبت اسناد منطقه یک قم تسلیم و 
رسید آن را اخذ و ظرف مدت یکماه پس از تسلیم اعتراض به اداره ثبت به دادگاه مراجعه و دادخواست خود را به مرجع 
قضائی تقدیم و گواهی آنرا به این اداره تحویل نمایند لازم به توضیح است که صدور سند بر اساس قانون مذکور مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار اول: ۱۳96/06/۱4 تاریخ انتشار دوم: ۱۳96/06/29

محمدرضا ادیبان- رئیس ثبت اسناد منطقه یک قم

آگهی ماده 3 قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و مشاعی

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت دوم
به موجب اجراییه صادره از شعبه ۱۳ دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 4 
-اجرای احکام مدنی قم به شماره 4/96ج/78 ثبت گردیده له آقای محمد علی 
جواهری موثق علیه آقای خلیل ایرانی و سیدحسین چاوشی مبنی بر فروش ملک 
مسکونی مشاع پلاک ثبتی 2۱۱6فرعی از 280 - اصلی مفروز و مجزا از 2۱6۳ 
فرعی از اصلی بخش ۵ قم و تقسیم وجه حاصله بین شرکاء که کارشناس به شرح 

ذیل ارزیابی کرده است
علی جواهری موثق از ملک معرفی شده به نشانی قم -بلوار شهید کریمی - خیابان 
ایثار -ایثار شماره ۱ -قطعه سمت چپ) پشت بر( روبروی کوچه مدرسه استعدادهای 

درخشان بازدید شد که نتیجه بشرح زیر اعلام میگردد:
۱-مشخصات ثبتی 

با توجه به نامه شماره ۱/۳469۳ مورخ ۱۳9۵/09/۱6 حوزه ثبت ملک اداره یک 
قم )موجود در پرونده که ملاحظه و یادداشت گردید( محل مورد بازدید با شماره 

پلاک ثبتی 2۱۱6 فرعی از 280 اصلی مفروز و مجزی شده از 2۱6۳ فرعی از اصلی 
مذکور واقع در بخش ۵ قم به مساحت 264 مترمربع میباشد.

حدود ملک ، شمال : پی است به طول 9/20 متر به شارع احداثی به عرض 8 
متر - شرق : پی به پی ۳0/۳0 متر به شماره 2۱۱۵ فرعی - جنوب : پی به پی 9 
متر به شماره 2۱27 فرعی و از طرف غرب پی به پی 28/40 متر به شماره 2۱۱7 

فرعی می باشد.
مالکین ملک مورد بازدید آقایان ) سید حسین چاوشی فرزند محمد ، خلیل ایرانی 
فرزند فتحعلی و محمدعلی جواهری موثق فرزند یداله ( هریک مالک دو دانگ مشاع 

از ششدانگ عرصه می باشند.
2- نظریه : 

با عنایت به مساحت ، ابعاد ، موقعیت و سایر عوامل تاثیر گذار ، ارزش هر 
مترمربع از پلاک مذکور ۱9/۵00/000 ریال و برای 264 مترمربع در مجموع مبلغ 
۵/۱48/000/000 ) پنج میلیارد و یکصد و چهل و هشت میلیون ( ریال ارزیابی و 

تقدیم میگردد. ضمنا کاربری ملک مورد بازدید مسکونی است.
مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ ۱۳96/07/۱0 ساعت 8/۳0 الی 09/00 
صبح به آدرس قم ،خیابان ساحلی ،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد 
اجرای احکام مدنی اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی 
که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده 
با هماهنگی این اجرا از مورد مزایده بازدید و در صورت تمایل در جلسه مزایده 
شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ 
را پیشنهاد دهند واگذار می گردد. برنده مزایده باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را 
فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف مدت یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی 
یک نوبت در یکی ار روزنامه های محلی درج می گردد جهت اطلاعات بیشتر به 

واحد مراجعه نمائید.
دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم -رضا زارعی
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"باید خواسته های کی روش بر آورده شود"

تارتار: وقتی کره چهارم جهان شده ما هم 
می توانیم

سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی جم می گوید باید خواسته های کی روش برآورده 
شود تا او تمام تمرکزش را روی مسائل فنی بگذارد.

تیم فوتبال پارس جنوبی جم در تعطیلات لیگ برتر در تهران اردوی تدارکاتی 
ادامه    به  و  کند  استفاده  احسن  نحو  به  تعطیلات  این  از  بتواند  تا  کرد  برگزار 

شگفتی سازی اش در لیگ برتر ادامه  دهد.
مهدی تارتار درباره این اردوی تدارکاتی، اظهار کرد: اردوی خوبی بود و توانستیم 
بازی های دوستانه خوبی داشته باشیم. ما دو سه بازیکن مصدوم داشتیم که تعطیلات 
لیگ کمک کرد تا مصدومیت شان را پشت سر بگذارند. در مجموع اردوی خوبی بود 

و از مدیریت باشگاه تشکر می کنم.
سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی جم درباره وضعیت آلویس نانگ و امیرارسلان 
اول هم  از  نانگ مشکلی نداشت و  بیان  کرد:  مطهری دو مهاجم جدید تیمش، 
شرایطش خوب بود اما  ارسلان چون دیر به ما  اضافه شد هنوز به شرایط ایده آل 

نرسیده است. البته او کم کم به این شرایط می رسد.
چارچوب  در  قائمشهر  نساجی  مقابل  تیمش  شهریور   ۱7 روز  دیدار  درباره  او 
مرحله یک شانزدهم نهایی جام حذفی کشور، اظهار کرد: ما کار سختی داریم چون 
تیم های لیگ یکی در جام حذفی انگیزه بالایی دارند و در خیلی از مواقع توانستند 
تیم های لیگ برتر را هم حذف کنند. ما سعی می کنیم نیروهای مان را تقسیم کنیم 
و بازیکنانی که کمتر بازی کردند در جام حذفی به میدان بروند. البته دیدگاهمان به 

جام حذفی جدی است.
تارتار در ادامه  درباره دیدار تیم   ملی مقابل سوریه در چارچوب آخرین دیدار مرحله 
نهایی رقابت های انتخابی جام جهانی 20۱8 روسیه، گفت : کادر فنی تیم   ملی از 
همین الان انگیزه کافی را به تیم می دهد که برابر سوریه بازی خوبی را به نمایش 
بگذارند. آنها دوست دارند رکورد گل نخوردن را حفظ کنند. مطمئنم با درایتی که 
کی روش دارد این انگیزه را در بازیکنان ایجاد می کند. ان شاء الله یک بازی خوب را 

برابر هواداران به نمایش می گذاریم و پیروز می شویم.
سرمربی تیم فوتبال پارس جنوبی جم که در آخرین نشست خبری اش در لیگ 
برتر به عدم حمایت مسئولان کشور از فوتبال اعتراض کرد، درباره بیانیه مشترک 
ملی پوشان و اعتراض کادر فنی و بازیکنان تیم   ملی به عدم حمایت از این تیم، 
تصریح کرد: همه باید دست به دست هم بدهیم و راه را برای تیم   ملی هموار کنیم. 
فکر نمی کنم این که به جام جهانی برویم و در دور اول حذف شویم، خوب باشد 
چون دیگر تکراری شده است. برای این که موفقیت جدیدی کسب کنیم باید از 
گروهمان صعود کنیم. وقتی کره می تواند چهارم جهان شود، چرا ما نتوانیم به آن 

مراحل برسیم؟
او افزود: به نظر من مسئولان باید تمام خواسته های کی روش را برآورده کنند تا او 
تمرکزش روی مسائل فنی باشد. تیم   ملی کار بزرگی کرده است. دو بار پیاپی رفتن 
به جام جهانی بی سابقه است، بنابراین باید همکاری لازم با تیم   ملی صورت گیرد 
و حق و حقوق ملی پوشان داده شود. فدراسیون فوتبال، دولت و مردم باید از  تیم  
 ملی حمایت کنند تا آنها با روحیه خوب وارد جام جهانی شوند. بالاخره حضور در 
مسابقات جام جهانی هزینه دارد و باید اردو و بازی تدارکاتی خوبی انجام شود. برای 
مطرح شدن در دنیا باید هزینه کرد. برای کی روش هم رفتن به جام جهانی و حذف 
در مرحله نخست سود خاصی ندارد و دوست دارد که یک جدیدی بیفتد. برای همین 

است که دغدغه تیم   ملی را دارد.
تارتار درپایان درباره دیدار مجددش با کارلوس کی روش، گفت : با توجه به این که 
بازی های تیم   ملی فشرده بود و من هم از رسانه ها متوجه شدم که تمرین تیم   ملی 
پشت درهای بسته است، به دیدگاه کارلوس کی روش احترام می گذارم. سعی کردم 
تمرکز کادر فنی را به هم نزنم و به تمرین تیم   ملی نرفتم. البته در اولین فرصت 
به تمرین تیم   ملی می روم تا چیزی یاد بگیرم و صحبت هایی که در نظر داشتم به 

کی روش بگویم.

اتفاقات بازی رفت انگیزه ایرانی ها را زیاد کرده است

سایت آلمانی: احتمال تبانی در بازی
 ایران - سوریه صفر است

سایت آلمانی درباره احتمال تبانی در بازی دو تیم   ملی فوتبال ایران و سوریه نوشت 
که احتمال تبانی در این بازی چیزی در حد صفر است.

به  گزارش  ایسنا  و  به نقل از سایت آلمانی SHZ، دو تیم   ملی فوتبال ایران و سوریه 
سه شنبه در ورزشگاه آزادی آخرین دیدار خود در انتخابی جام جهانی 20۱8 را 
برگزار خواهند کرد. سایت آلمانی SHZ پیش از بازی نوشت: در حالی که گفته 
می شود احتمال تبانی بین دو تیم ایران و سوریه وجود دارد، کارلوس کی روش، 
صراحتا عنوان کرد که به هیچ وجه چنین چیزی مطرح نیست و با قدرت به مصاف 

سوریه خواهند رفت.
تیم   ملی فوتبال ایران صعود خود را به جام جهانی قطعی کرده و بازی آنها با سوریه 
فقط تشریفاتی است. این  در حالی است که دو تیم   ملی فوتبال ازبکستان و کره 
جنوبی باید در دیداری مهم و حساس در تاشکند برابر هم به میدان بروند تا تیم دوم 

گروه به جام جهانی مشخص شود.
با توجه به این که دو تیم ایران و سوریه کشورهای اسلامی محسوب می شوند و 
از لحاظ سیاسی نزدیک به هم هستند، دو کشور کره جنوبی و ازبکستان ترس از 
احتمال تبانی در این دیدار را دارند. با این حال به نظر نمی رسد نزدیکی سیاسی 
باعث تبانی در این بازی شود، چرا که اتفاقات بازی رفت در مالزی باعث شد که 
انگیزه ایرانی ها برای انتقام دو چندان شود تا آنها بتوانند در تهران تیم   ملی فوتبال 

سوریه را شکست دهند.

وعده پاداش میلیونی به هر بازیکن سوریه ای 
که به ایران گل بزند

یک رستوران دار سوریه ای در اقدامی جالب اعلام کرد که به هر بازیکنی که دروازه 
تیم ملی فوتبال ایران ایران را باز کند، نیم میلیون لیره جایزه می دهد.

تیم ملی فوتبال سوریه در حساس ترین بازی تاریخ خود باید در آزادی به مصاف 
ایران برود.

سوریه اگر بتواند ایران را شکست دهد و از طرف دیگر هم ازبکستان و کره جنوبی 
به تساوی برسند یا ازبک ها پیروز شوند، سوریه برای نخستین بار به جام جهانی 

صعود خواهد کرد.
سوری ها امید زیادی به صعود به جام جهانی دارند. بر همین اساس یک رستوران دار 
سوریه ای به نام تجاری KazaMiza اعلام کرد که به هر بازیکنی که بتواند دروازه ی 
ایران را باز کند، نیم میلیون لیره )۳ میلیون و 2۵0 هزار تومان( جایزه می دهد و در 

مراسمی از او و خانواده اش هم قدردانی خواهند کرد.

منتظری 4 ماه خانه نشین شد
معاون پزشکی باشگاه استقلال اعلام کرد دوران دوری مدافع استقلال از میادین 

4 ماه خواهد بود.
پژمان منتظری که در تمرین هفته گذشته استقلال استخوان ترقوه اش شکست، 
چند روز پیش عمل جراحی کرد و با این حساب  تا 4 ماه نمی تواند در تمرینات 

شرکت کند.
امین نورزی با تایید این خبر به رادیو ایران گفت: متأسفانه از آغاز لیگ تا امروز 
یکسری بدشانسی ها گریبان گیر تیم شد و مصدومیت هایی به وجود آمد که باید به آن 
ورود می کردیم. بعضی مصدومیت ها به صورت مستقیم اتفاق افتاد مثل آسیب دیدگی 
منتظری که از ناحیه کتف مصدوم شد. او سال گذشته یک جراحی سنگین انجام 
داد و این بار هم از نزدیک همان ناحیه آسیب دید و در نهایت جراحی کرد که با 
پیشنهاد پزشک جراح منتظری این بازیکن حداقل 4 ماه دوره نقاهت خواهد داشت.

بنیادی فر؛ قاضی دیدار گسترش فولاد - پرسپولیس
موعود بنیادی فر به عنوان داور دیدار گسترش فولاد - پرسپولیس معرفی شد.

در  پنجشنبه  روز   ۱7:۱۵ ساعت  پرسپولیس  و  تبریز  فولاد  گسترش  تیم های 
چارچوب دیدار معوقه ای از هفته پنجم لیگ برتر فوتبال در ورزشگاه بنیان دیزل 
تبریز به مصاف یکدیگر می روند. موعود بنیادی فر به عنوان داور وسط، سعید علی 
قضاوت  را  دیدار  این  وی  کمک های  عنوان  به  محمدی  عیوض  تورج  و  نژادیان 
می کنند. همچنین محمدحسین ترابیان داور چهارم و حسین نجاتی به عنوان ناظر 

داوری برای این مسابقه انتخاب شده اند.

بازیکن پیشین استقلال به ذوب آهن پیوست
مهاجم پیشین تیم فوتبال استقلال با عقد قراردادی یکساله رسما به ذوب آهن 

پیوست.
سید ایمان موسوی مهاجم گچسارانی فوتبال ایران با عقد قراردادی یک ساله رسما 
به ذوب آهن پیوست. مهاجم فصل گذشته تیم اکسین البرز که سابقه حضور در تیم 
های استقلال، نفت تهران، گسترش فولاد و فجر سپاسی شیراز را در کارنامه خود 
دارد دقایقی قبل با حضور در دفتر سعید آذری با عقد قراردادی یکساله به تیم فوتبال 

ذوب آهن اصفهان پیوست.

آخرین بازی تیم ملی فوتبال در انتخابی جام جهانی

پایان خوش سریال ایرانی 

 عثمان دمبله، خرید جدید بارسلونا هم تیمی جدیدش، لیونل مسی را بزرگترین بازیکن 
تاریخ قلمداد کرده است.

 این مهاجم 20 ساله فرانسوی که با مبلغ ۱0۵ میلیون یورو از دورتموند به بارسلونا 
پیوست، در آخرین مصاحبه خود با Sport گفت:

    دو بازی بخصوص را به یاد دارم. یکی مقابل چلسی، که اینیستا گلزنی کرد و بارسلونا 
را به فینال لیگ قهرمانان رساند. وقتی حالا آندرس را می بینم یاد آن صحنه می افتم. بی 
صبرانه منتظرم تا این را به او بگویم. و دیگری دیدار مقابل آرسنال در لیگ قهرمانان بود. 
بارسلونا در دیدار رفت خوب کار نکرده بود اما در دیدار برگشت درخشان ظاهر شدند و 
مسی 4 گل به ثمر رساند. در آن زمان بود که متوجه شدم مسی از سیاره دیگری است. 

باورنکردنی بود.
    پوستر اینیستا را دارم. به نظرم او بازیکن متفاوتی است: ظریف، خاص و یک نابغه... 
تمام بازی های بارسلونا را تماشا کرده ام تا نحوه بازی آنها را ببینم. سپس سعی کردم از 

بازی نوابغی چون مسی و اینیستا تقلید کنم اما سخت بود. 
آنها کار هایی می کنند که هیچکس نمی تواند. مسی 
همیشه در سطح بالایی بازی می کند. او بهترین 
بازیکن تاریخ است! دمبله سپس در مورد اظهارات 
توماس توخل، سرمربی سابقش که گفته بود وی 

روزی بهترین بازیکن جهان خواهد شد، گفت:
توخل خیلی دوستم داشت. جدی می گویم که 
این یک چالش در زندگی من نیست. هدف من 

یادگیری از بهترین بازیکنان دنیاست، تا خود 
را به تیم تحمیل کنم. من تنها 20 سال 
دارم. جوایز شخصی چیزی نیست که 

انگیزه  من  به 
بدهد.

دمبله: مسی بهترین بازیکن تاریخ است؛ سعی 
می کردم از بازی اینیستا و مسی تقلید کنم

تیم ملی فوتبال ایران در آخرین دیدار از مرحله گروهی 
انتخابی جام جهانی 20۱8 روسیه سه شنیه از ساعت ۱9:۳0 
در ورزشگاه آزادی از سوریه "امیدوار به صعود"، پذیرایی 

می کند.
در آخرین دیدار از مرحله گروهی انتخابی جام جهانی 
20۱8 روسیه در آسیا سه شنبه ایران و سوریه مقابل هم قرار 
می گیرند. علی رغم صعود زود هنگام ایران به جام جهانی، 
سوریه برای نخستین بار شانس بسیار بالایی برای صعود 
به جام جهانی دارد و برای تحقق این مهم به آب و آتش 

خواهد زد.
با تساوی ایران برابر کره جنوبی در بازی نهم، کره  با ۱4 
امتیاز در رده دوم گروه قرار گرفت. از طرفی ازبکستان که 
امیدوار بود با پیروزی برابر چین به رده دوم صعود کند، از 
این تیم شکست خورد تا با پیروزی دور از انتظار سوریه برابر 
قطر، سوریه و ازبکستان جای خود را عوض کنند و سوریه با 
۱2 امتیاز و تفاضل گل مثبت یک در رده سوم جای بگیرد.

** ایران
تیم ملی ایران با وجود ۱0 نفره شدن توانست از پس 

کره جنوبی و 66 هزار هوادار این تیم در سئول برآید و به 
روند گل نخوردن و نباختن در انتخابی جام جهانی ادامه 
دهد. تیم کی روش برای تکمیل رکورد بی نظیر خود یک 
بازی دیگر پیش رو دارد و این بار انگیزه دیگری به جز ادامه 
رکوردشکنی خواهد داشت. او ابتدا بازیکنانش را برای جبران 
تساوی بازی رفت در مالزی به میدان می فرستد تا یک بار 
دیگر قدرت خود را به رخ تیمی بکشد که زمان زیادی از 

بازی رفت، به خاطر وقت کشی آن ها از دست رفت.
کی روش همچنین باید تیمش را از هر گونه اتهامی هم 
حفظ کند. تیم هایی مانند کره جنوبی و ازبکستان نگران 
هستند که ایران به خاطر روابط خوبش با سوریه، در این 
بازی با دقت کامل به میدان نرود و در نتیجه نتایج به گونه ای 
رقم بخورد که سوریه برای نخستین بار راهی جام جهانی 
شود. ملی پوشان ایران تلاش زیادی می کنند که از حیثیت 
تیمی خود دفاع کنند و اجازه هیچ گونه اتهام زنی را به کسی 

ندهند.
تیم ملی در این بازی، سعید عزت اللهی را به دلیل اخراج 
مقابل کره جنوبی در اختیار ندارد اما سردار آزمون که مقابل 

کره جنوبی محروم بود، به این بازی می رسد.
** سوریه

کشور جنگ زده سوریه با وجود مشکلات فراوان مانند 
میزبانی در کشور ثالث، تاکنون نتایج خیره کننده ای کسب 
کرده و حالا بیشتر از هر زمانی به جام جهانی نزدیک است. 
آن ها تنها در صورتی می توانند به صورت مستقیم به جام 
جهانی صعود کنند که ایران را ببرند؛ ایرانی که از هیچ تیمی 

در انتخابی جام جهانی گل نخورده است.
بازیکنان سوریه برای خوشحالی مردم کشورشان هم که 
شده، از جان برای موفقیت تیمشان مایه می گذارند؛ همان 
کاری که تیم ملی ایران چهار سال قبل مقابل کره جنوبی 

انجام داد و غیر ممکن را به ممکن تبدیل کرد.
ایمن حکیم، سرمربی سوریه این بازی را بزرگ ترین بازی 
تاریخ فوتبال کشورش عنوان کرده و قصد دارد کار بزرگی را 

در آزادی رقم بزند.
** بالاخره جشن صعود فرا رسید

تیم ملی خرداد ماه به جام جهانی صعود کرد اما جشن 
صعود را با سه ماه تاخیر برگزار می کند و به هیچ وجه دوست 

ندارد پیش از برگزاری رسمی جشن صعود به جام جهانی، 
رکوردهایش را از دست بدهد و از طرفی مقابل چشمان ده ها 

هزار هوادار شکست بخورد.
همان قدر که بازی کره جنوی و ازبکستان برای هر دو تیم 
مهم است، این دیدار هم لحظه به لحظه رصد خواهد شد تا 
تکلیف دومین تیم صعود کننده به جام جهانی از این گروه 

هم روشن شود.
A جدول گروه

۱- ایران 2۱ امتیاز
2- کره جنوبی ۱4 امتیاز

۳- سوریه ۱2 امتیاز تفاضل گل ۱+
4- ازبکستان ۱2 امتیاز تفاضل گل ۱-

۵- چین 9 امتیاز
6- قطر 7 امتیاز

برنامه بازی های هفته پایانی:
ایران - سوریه، ساعت ۱9:۳0

قطر - چین، ساعت ۱9:۳0
ازبکستان - کره جنوبی، ساعت ۱9:۳0

یک روزنامه روسی درباره حضور رضا شکاری و بازیکنان ایرانی در کنار بردیف 
گزارشی نوشت.

روزنامه اقتصاد روسیه با اشاره به جذب 2 بازیکن جدید توسط باشگاه روبین کازان 
در ساعت های پایانی فصل نقل و انتقالات نوشت: رستم سایمانوف به عنوان مدیر 
ورزشی باشگاه روبین کازان گفته بود که تمرکز آنها روی جذب بازیکنان نه چندان 
گرانقیمت و حتی رایگان است. فقط چند ساعت پیش از بسته شدن پنجره نقل و 
انتقالات سزار ناواس، مدافع اسپانیایی فصل گذشته تیم روستوف جذب شد. پس 
از آن نیز رضا شکاری قراردادش را با روبین کازان منعقد کرد تا تبدیل به جوان ترین 

بازیکن سال جاری این تیم جمهوری تاتارستان روسیه شود.
در گزارش این رسانه روس آمده است: شکاری اولین بار در ماه فوریه گذشته برای 
پیوستن به تیم روسیه کار خود را آغاز کرد. در همان زمان دو هموطنش یعنی 
سردار آزمون و سعید عزت اللهی در تیم روستوف بودند. قربان بردیف )سرمربی 
ترکمنستانی( از ابتدای حضورش در تیم روبین کازان بازیکن های ایرانی را مورد 
توجه قرار داد. با این حال هر چند سردار آزمون موقعیت خود را در روبین کازان 
تثبیت کرد اما هنوز نمی توان دلیل روشنی برای انتقال علیرضا حقیقی )دروازه بان 

ایرانی سال های 20۱2 تا 20۱۵ روبین کازان( یافت.
فصل گذشته رضا شکاری به روستوف آمد اما او و این باشگاه روسی پیش از 

بسته شدن پنجره نقل و انتقالات نتوانستند مدارک رسمی را جهت انتقال به لیگ 
برتر روسیه مهیا کنند. هر چند بازیکن ۱8 ساله ایرانی تصاویری از خود با سردار 
آزمون، ملی پوش ایرانی آن زمان تیم روستوف در شبکه های احتماعی منتشر کرد 
اما شاید آنها فکر نمی کردند که شش ماه دیگر در یک تیم روسی به غیر از روستوف 

همبازی شوند.
باشگاه روستوف تلاش برای جذب شکاری را رها نکرد و نام این بازیکن در فصل 
بهار دوباره در فهرست انتقال های تیم روستوف جای گرفت. سایت ترانسفرمارکت 
نیز تاریخ دقیق این قرارداد را منتشر کرد. قربان بردیف )سرمربی وقت روستوف( در 
جذب رضا شکاری نقش فعالی داشت. با رفتن قربان بردیف به روبین کازان، بازیکنان 
جوان ایرانی به سوی این تیم رفتند. باشگاه روستوف نیز پس از جدایی قربان بردیف 

حضور رضا شکاری را تکذیب کرد.
روزنامه اقتصاد روسیه سپس با بررسی دلیل علاقمندی بردیف به جذب رضا 
شکاری که ۳ ماه قبل ۱9 ساله شد نوشت: برای اولین بار در سال 20۱۵ میلادی 
روزنامه گاردین انگلیس اسامی ۵0 استعداد آینده فوتبال جهان را معرفی کرد. رضا 
شکاری یکی از الماس های این فهرست بود که از منطقه خاورمیانه انتخاب شد. 
او در سن ۱7 سالگی پیشنهادهایی از تیم های لسترسیتی و بازل سوئیس داشت. 

شکاری در رسانه ها به یحیی توره ایرانی معروف شده است.

 روایت یک روزنامه روس از حضور ایرانی ها در روسیه

شکاری، یحیی توره ایرانی روبین کازان

تیم اسکیت رول بال شهر نورد استان قم در دور رفت مسابقات اسکیت دستجات آزاد کشوری موفق به کسب مقام نایب قهرمانی 
شد.

سرپرست تیم اسکیت رول بال شهر نورد استان قم در گفتگو با خبرنگار ما در خصوص این مسابقات گفت : این مسابقات طی 
روزهای هشتم و دههم شهریور ماه به میزبانی تبریز باحضور نهم تیم برگزار شد و از استان قم دوتیم هیئت اسکیت ورول بال شهر 
نورد حضور داشتند.علیرضا سرمیلی افزود: تیم اسکیت رول بال شهر نورد استان قم در دور رفت مسابقات دستجات آزاد کشوری با 
کسب 6 پیروزی ، 2 مساوی و بدون باخت موفق به کسب مقام نایب قهرمانی شد.وی ادامه داد: تیم هئیت اسکیت استان قم نیز در 
این دور از مسابقات به مقام هشتمی دست یافت.وی افزود: سال گذشته در این مسابقت تیم اسکیت رول بال شهر نورد استان قم 
بعنوان تیم اخلاق معرفی گردید.وی تصریح کرد :ازآنجاییکه اسکیت یک ورزش نوپا دراستان قم است که نیازمند حمایت مسئولان 

استان وهیئت هستیم.

 اکثر تیمها دو تا سه بازی دیگر در مرحله راهیابی به جام جهانی دارند تا تکلیفشان 
برای حضور در مسابقات مشخص شود. فرانسه، آرژانتین، پرتغال، انگلیس و ایتالیا برخی 
از صاحب نام ترین تیمهایی هستند که تکلیفشان را به هفته های اخر موکول کرده اند. 

شرایط این تیمها را با هم بررسی می کنیم:
فرانسه

پس از پیروزی مقابل هلند به نظر می رسید که صعود فرانسه به جام جهانی قطعی 
شده باشد اما توقف مقابل لوکزامبورگ در فاصله دو هفته به پایان شرایط را برایشان کمی 
مشکل کرد. فرانسه در حال حاضر صدرنشین گروه است و سوئد و هلند که دو تعقیب 
کننده این تیم هستند در  هفته پایانی مقابل هم قرار می گیرند. در حال حاضر فرانسه 
۱7 امتیازی است، سوئد ۱6 امتیازی و هلند ۱۳ امتیازی. فرانسه حق امتیاز دادن مقابل 
بلاروس و بلغارستان را نخواهد داشت چرا که در غیر این صورت احتمال دارد که راهی 

پلی آف شوند.
پرتغال

مدافع عنوان قهرمانی اروپا در مرحله راهیابی فقط یک شکست داشته اما تنها 
شکستشان مقابل سوئیس صدرنشین بوده است. سوئیس از هشت بازی 24 امتیاز گرفته 
و پرتغال 2۱ امتیاز. پرتغال اگر بخواهد به پلی آف نرود، باید مقابل اندورا و سوئیس پیروز 
شود. تفاضل گل پرتغال نسبت به سوئیس خیلی بهتر است و اگر در دو بازی بعدی برنده 
شوند قطعا به صورت مستقیم صعود می کنند در غیر این صورت راهی پلی آف می شوند.

ولز
ولز که با رهبری گرت بیل با حضور در مرحله نیمه نهایی یوروی اخیر شگفتی ساز 
شد، در حال حاضر کار آسانی برای صعود مستقیم یا رسیدن به مرحله پلی آف ندارد. 
تیم ملی ولز در حال حاضر با ۱۱ امتیاز یعنی چهار امتیاز کمتر از صربستان و دو امتیاز 
کمتر از ایرلند در رده سوم قرار دارد. ولز باید به مصاف مولداوی و گرجستان برود و بازی 
پایانی گروه مقابل ایرلند برای آنها یک فینال خواهد بود. البته احتمال دارد که ولز تبدیل 
به بدترین تیم دوم شود و با وجود دوم شدن در گروه، شانسی برای حضور در پلی آف 

نداشته باشد.
انگلیس

تیم ساوتگیت امشب بازی مهمی در ومبلی مقابل اسلواکی خواهد داشت که اگر پیروز 
شوند صعودشان به جام جهانی تقریبا قطعی می شود اما در صورت شکست کارشان به 

مشکل می خورد. آخرین باری که انگلیس به جام جهانی نرفت سال ۱994 بود هر چند 
که غیبت در یورو 2008 هم برای آنها خاطره دردناکی بود. انگلیس در حال حاضر با ۱7 
امتیاز صدرنشین گروه است. اسلواکی با ۱۵ امتیاز در رده بعدی قرار دارد. بازی امشب به 

نوعی فینال گروه است.
 ایتالیا

شکست ایتالیا در ورزشگاه برنابئو مقابل اسپانیا عملا صعود مستقیم به جام جهانی را 
برایشان غیرممکن کرد. در حال حاضر اسپانیا ۱9 امتیازی است و ایتالیا ۱6 امتیازی اما 
برای این که صدرنشین گروه شوند باید امیدوار باشند که تیم لوپتگی چهار امتیاز از دست 
بدهد چرا که تفاضل گل آنها هم ده تا از اسپانیا کمتر است و جبران آن هم غیرممکن 
به نظر می رسد مگر آن که سه بازی بعدی را با اختلاف گل زیاد ببرند. اسپانیا سه بازی 
آسان با آلبانی، لیختن اشتاین و رژیم صهیونیستی دارد و به نظر می رسد که صعودشان 
به جام جهانی  قطعی باشد. ایتالیا هم باید به مصاف مقدونیه، آلبانی و رژیم صهیونیستی 
برود. آخرین باری که ایتالیا به جام جهانی نرفت مربوط به سال ۱9۵8 است. آنها در سال 

۱992 هم در یورو غایب بودند.
آرژانتین

تیم ملی آرژانتین هم کار آسانی برای صعود به جام جهانی ندارد. در حال حاضر برزیل 
با ۳6 امتیاز صعود خود را به جام جهانی قطعی کرده و کلمبیا با 2۵ ، اروگوئه با 24 و 
شیلی و آرژانتین با 2۳ امتیاز در تعقیب آنها هستند. پرو و پاراگوئه 2۱  امتیازی هستند 
و اکوادور 20 امتیازی. در حقیقت از تیم دوم تا هشتم گروه همگی شانس صعود یا عدم 
صعود به جام جهانی را در فاصله سه بازی به پایان دارند. تیمهای اول تا چهارم به صورت 
مستقیم صعود می کنند و تیم پنجم راهی پلی آف می شود و به مصاف نماینده اقیانوسیه 
)به احتمال زیاد نیوزلند( می رود. آرژانتین در یازده جام جهانی پیاپی حضور داشته است.

آمریکا
غیبت آمریکا در جام جهانی به عنوان یکی از قدرت های اول آمریکای شمالی در نوع 
خود شگفت انگیز خواهد بود. این تیم که در کنار کانادا و مکزیک برای میزبانی جام 
جهانی 2026 ابراز آمادگی کرده است در حال حاضر با هندوراس و پاناما برای کسب رتبه 
سوم و سهمیه مستقیم تلاش می کند. تیم چهارم گروه به مصاف تیم پنجم آسیا خواهد 
رفت. آخرین غیبت آمریکا در جام جهانی مربوط به سال ۱986 است.  در حال حاضر در 
فاصله سه بازی تا پایان، آمریکا و هندوراس هشت امتیازی هستند و پاناما هفت امتیازی.

در دور رفت مسابقات اسکیت دستجات آزاد کشوری

تیم اسکیت رول بال شهر نورد استان قم نایب قهرمان کشور شد

زنگ خطر برای فوق ستاره ها در آستانه جام جهانی
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کشمش و خواص درمانی آن 
کشمش تاثیر بسیار زیادی در کاهش فشار خون و حفظ سلامت قلب دارد. مطالعاتی 
وجود دارد که نشان می دهد مصرف روزانه کشمش، به ویژه اگر همراه تنقلات دیگر 
باشد، فشار خون را به مقدار قابل توجهی کاهش می دهد. از سوی دیگر کشمش آن 
قدر آسان و سریع قابل مصرف و در دسترس است که هیچ بهانه ای برای حذف آن از 
رژیم غذایی وجود ندارد. ۵0 گرم کشمش؛ حاوی ۱29 کالری، ۳4 گرم کربوهیدرات، 
۱.۳ گرم پروتیین، ۱.6 گرم فیبر، 2۵.4 گرم قند، ۳22 میلی گرم پتاسیم، 0.8 میلی 
گرم آهن، 0.08 ویتامین  B6، ۱4 میلی گرم منیزیم، 22 میلی گرم کلسیم، ۱.۵ 

میکروگرم ویتامین K است
روش تهیه

کشمش را به دو روش سنتی و صنعتی تهیه می کنند. در روش سنتی، حبه های 
انگور را در یک سینی بزرگ می ریزند و جلوی آفتاب خشک می کنند یا مانند دوران 
قدیم خوشه های انگور را در زیرزمین ها یا اتاق های تاریک آویزان می کردند تا 
خشک شود. در نوع صنعتی هم از بخار گوگرد یا غوطه ور کردن در تیزآب یا روش 
های دیگر استفاده می شود. به طور معمول انگور بی هسته برای تهیه کشمش مناسب 
است، اما اگر کسی دلش بخواهد، می تواند هر انگوری را خشک و استفاده کند. اغلب 
در اثر خشک شدن سنتی انگور، قند آن به صورت کاراملی در می آید، بنابراین رنگ 
کشمش از رنگ خود حبه انگور تیره تر می شود. اما در تهیه کشمش به روش صنعتی 

به علت استفاده از گاز گوگرد، رنگ کشمش طلایی و خوش رنگ تر می شود.
 خواص

1. کاهش ابتلا به بیماری های دهان و لثه
برخلاف آنچه از یک خوراکی شیرین و چسبنده انتظار می رود، کشمش می تواند 
سلامت دهان و دندان را بهبود ببخشد. خوردن کشمش یکی از راه های طبیعی 
بازیابی کرم خوردگی ها و التیام پوسیدگی دندان است. طبق پژوهشی کشمش دارای 
مواد ضدمیکروبی است که رشد باکتری های دهانی مرتبط با پوسیدگی دندان و 
بیماری های لثه را سرکوب می کند، بنابراین با وجود اینکه کشمش شیرین است، 

مانع کرم خوردگی دندان ها می شود.
۲. هضم بهتر

به عنوان یک خوراکی سرشار از فیبر بالا، کشمش می تواند در هرچه بهتر انجام 
فرایند گوارش در بدن، کمک شایانی داشته باشد. مواد غذایی که مانع از یبوست یا 
اسهال می شوند، خوراکی های مناسب برای بدن هستند و از این لحاظ کشمش 
شامل هر دو فیبر محلول و نامحلول است که باعث می شوند مواد زائد به راحتی در 

روده حرکت کنند و فرد دچار یبوست یا اسهال نشود.
3. کنترل فشار خون بالا و کاهش خطر بروز سکته مغزی

بررسی ها نشان می دهد مصرف معمول کشمش )سه بار در روز( برای افرادی که 
دچار افزایش فشار خون خفیف هستند، مفید است. محققان معتقدند که مصرف 
روزانه کشمش، فشار خون را نسبت به سایر تنقلات یا میان وعده ها به میزان بیشتری 
کاهش می دهد. علاوه بر این کشمش سرشار از الکترولیت سالم قلب است که از 
کاهش پروتیین که مشکل متداولی است، جلوگیری می کند.  از آنجایی که پتاسیم 
یکی از مواد معدنی کلیدی برای عملکرد درست بافت ها، سلول ها و اندام های 
مختلف بدن انسان است، افرادی که مقدار زیادی پتاسیم توسط رژیم غذایی شان 
دریافت می کنند، خطر ابتلا به سکته مغزی به ویژه ایسکمی مغزی در آن ها کمتر 

از دیگران است.
4. کنترل  دیابت 

مطالعات نشان می دهد کسانی که معمولا بعد از غذا کشمش می خورند، قند 
خونشان نسبت به کسانی که از سایر تنقلات فرآوری شده استفاده می کنند، 2۳ 
درصد کاهش دارد و کسان یکه ناشتا کشمش می خورند، فشار خونشان ۱9 درصد 
کاهش می یابد.  بنابراین مشخص می شود که در هر صورت مصرف کشمش به 
عنوان یک میان وعده برای افراد مبتلا به دیابت نوع دوم انتخاب کاملا مناسبی است. 
فیبر موجود در کشمش، قند موجود در آن را پردازش می کند و مانع به هم خوردن 

تعادل انسولین خون می شود و به صورت کاملا طبیعی دیابت را مدیریت می کند.
۵. پیشگیری از سرطان

مطالعات نشان می دهند میوه های خشک مثل آلو، خرما و کشمش چون ترکیبات 
فنلی بالایی دارند، نسبت به میوه های تازه آنتی اکسیدان های قوی تری هستند. از 
آنجایی که آنتی اکسیدان ها با رادیکال های آزاد مبارزه می کنند، بنابراین می توانند 
برای بدن بسیار مفید باشند. رادیکال آزاد یکی از عوامل اولیه رشد خود به خودی 
سلول های سرطانی و گسترش آن ها است.  به همین دلیل است که خوراکی های 
سرشار از آنتی اکسیدان مانند کشمش در کنترل و درمان سرطان موثر است. به 
همین علت پیشنهاد می شود حتما کشمش را در رژیم غذایی خود بگنجانید. با 
مصرف کشمش نه تنها سطح آنتی اکسیدن بدن خود را بالا می برید، بلکه آسیب 

های وارد شده به سلول ها را کاهش می دهید و مانع از بروز سرطان می شوید.
روش استفاده

کشمشی که در بازار وجود دارد معمولا آماده مصرف است و می توان آن را به عنوان 
میان وعده یا همراه با برنج، انواع چاشنی ها، سالاد و غلات سرد و گرم و انواع پودینگ 
ها به عنوان یک وعده کامل مصرف کرد. کشمش هم مثل خیلی از تنقلات دیگر اغلب 

به صورت مخلوط با انواع مغزها یا نخودچی استفاده می شود.
هنگامی که کشمش به محصولات پخته شده مثل کوکی ها، کیک و شیرینی اضافه 
می شود به حفظ رطوبت محصول نهایی کمک می کند. شما می توانید کشمش را 
به هر غذای پخته یا سرد، سالادها و سبزیجات اضافه کنید. بهتر است کشمش را در 
جای خشک، خنک، در ظرف های در بسته و تاریک نگه دارید تا رطوبت آن حفظ 
شود. اگر کشمش را در یخچال یا فریزر بگذارید، می توانید تا یک سال آن را تازه حفظ 
کنید. به یاد داشته باشید که کشمش را در کابینت های نزدیک اجاق گاز نگه ندارید؛ 

زیرا باعث می شود رطوبت کشمش سریع تر از دست برود.
موارد احتیاط

•    قند طبیعی کشمش هضم آسانی دارد و انرژی زیادی نیز برای بدن فراهم می 
کند؛ اما باید حواستان باشد که هر روز مقدار مشخصی از آن مصرف کنید. زیرا ممکن 
است مصرف قند آن بیش از حد مجاز در روز شود. •    کشمش هم مانند تمام میوه 
های خشک باید به اندازه مصرف شود؛ زیرا به دلیل کربوهیدراتی که دارد موجب 
افزایش وزن خواهدشد. •    کشمشی که به روش صنعتی و توسط بخار دی اکسید 
گوگرد تهیه شده باشد، ممکن است برای افراد مبتلا به آسم و دارای مشکلات تنفسی 
یا افرادی که به گوگرد حساسیت دارند، مشکل ایجاد کند. البته خودتان هم می توانید 

کشمش را به صورت سنتی تهیه کنید.

رئیس انجمن علوم و صنایع غذایی ایران :

سلامت میوه های خشک فله ای تضمین نمی شود 
رئیس انجمن علوم و صنایع غذایی ایران گفت: سلامت میوه های خشک فله ای 
تضمین نمی شود و اینگونه مواد غذایی می تواند به راحتی از طریق تماس بازخم دست 
تولیدکنندگان، ایدز و هپاتیت را به مصرف کنندگان انتقال دهد. محمدحسین عزیزی 
گفت: میوه های خشک از جمله خشکباری است که با استقبال زیاد مردم روبرو شده 
است. این در حالی است که تهیه اینگونه خوراکی ها به دو روش صنعتی و خانگی 
انجام می شود و بسیارس از آنها به شکل غیربهداشتی تولید می شود. وی افزود: فروش 
میوه های خشک به شکل فله ای و بدون بسته بندی مجاز، غیربهداشتی بوده و از سلامت 
کافی برخوردار نیست. این در حالی است که بسیاری از افراد اقدام به خشک کردن میوه 
در داخل خانه ها کرده و آن را بدون تاریخ انقضا به شکل فله ای به مغازه های خشکبار 
فروشی، عرضه می کنند. رئیس انجمن علوم و صنایع غذایی ایران خاطرنشان کرد: روند 
تهیه میوه های خشک شده در داخل منازل قابل کنترل نیست بنابراین اطمینانی به 
رعایت بهداشت از جانب افراد تولیدکنندگان این محصول وجود ندارد چرا که به علت 
نیاز به گرما، بسیاری از اینگونه مواد خوراکی را در فضای باز و زیر نور آفتاب خشک 
می کنند و با مجاورت میوه های آبدار در گرد و خاک و آلودگی هوا، مواد خوراکی را 
آلوده می کنند. بنابراین این خوراکی ها علاوه بر اینکه فوایدی ندارند بلکه منجر به ورود 
بسیاری از میکروب ها به بدن مصرف کننده می شوند.وی در ادامه یادآور شد: در بسیاری 
از میوه های خشک همچون زردآلو از رنگ استفاده می شود و جنبه فوایدی آن را مواد 
صد در صد مضر تبدیل می کند. علاوه بر رنگ، اسید و نمک از جمله دیگر مواد اضافه 
شده به این گونه خوراکی ها هستند که در مقایسه با نوع طبیعی آن تفاوت های بسیاری 
در ظاهر این مواد ایجاد می شود.عزیزی اذعان داشت: استفاده از رنگ در لعاب دار کردن 
میوه های خشک شده منجر به ایجاد سرطان در بدن می شود همچنین نمک اضافه شده 
به این مواد می تواند بیماری های قلبی و عروقی را افزایش دهد و آلودگی های موجود 
در آن افراد را به اسهال مبتلا می کند. وی عنوان کرد: علاوه بر فروش میوه ها به صورت 
خشک از انواع آن در آب زرشک و آلبالو نیز استفاده می شود در این ترکیبات نیز از نمک، 
اسیدسیتریک و رنگ های غیرمجاز استفاده می شود. بر این اساس مصرف آن به مردم 
اصلا توصیه نمی شود .رئیس انجمن علوم و صنایع غذایی ایران در خصوص بیماری های 
قابل انتقال از مواد خوراکی به همراه افزودنی های غیرمجاز گفت: بیماری های اسهال، وبا، 
انواع مسمومیت ها و سرطان از جمله بیماری هایی هستند که براثر مصرف اینگونه مواد 
غذایی در افراد مصرف کننده به وجود می آید.وی افزود: وجود انواع زخم و برش بر روی 
دستان تولیدکنندگان میوه های خشک و آلو و لواشک می تواند به راحتی بیماری ایدز و 
هپاتیت را به مصرف کنندگان انتقال دهد بنابراین مردم باید در هنگام خرید اینگونه مواد 

خوراکی دقت لازم را داشته و از نوع کارخانه ای و بسته بندی شده آن استفاده کنند.

علمی و سلامت 
سه شنبه -چهاردهم شهریور ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4369

 

ارتباط کیفیت خواب کودک با بی خوابی مادر

مبارزه  برای  نانو  فناوری  از  می توان  زودی  به 
مستقیم با بیماری در بدن انسان استفاده کرد؛ زیرا 
دانشمندان موفق به توسعه نانوربات هایی شدند که با 
سرعت بالایی به سلول های سرطانی نفوذ کرده و در 

عرض یک دقیقه آنها را از بین می برد.
این پیشرفت بزرگ راه های جدیدی را برای درمان 

سرطان های مرگبار ارائه می کند.
منتشر شده،   Nature مجله در  که  مطالعه  این 
نشان می دهد که چگونه یک تیم بین المللی محققان 
از دانشگاه های رایس، دورام و دانشگاه های دولتی 
کارولینای شمالی با یکدیگر همکاری می کنند تا 

نانوماشین های تک مولکولی را آزمایش کرده و بتوانند 
به راحتی از طریق غشاء سلول های هدف گرفته شده 

عبور کرده و دارو رسانی کنند.
در یک آزمایش انجام شده در دانشگاه دورام در 
انگلستان، به مدت یک تا سه دقیقه طول کشید تا 
نانوربات ها از دیواره سلول سرطانی پروستات تونل 
زده و عبور کنند و در نهایت بلافاصله موفق به کشتن 

سلول سرطانی شوند.
دکتر "رابرت پال" از دانشگاه دورام که رهبری این 
پژوهش را بر عهده دارد، معتقد است که این ماشین ها 
می توانند برای درمان انواع سرطان ها، از جمله آنهایی 

که به درمان مقاوم هستند، مورد استفاده قرار گیرند.
آرمان های  تحقق  به سمت  "ما  کرد:  اظهار  وی 
نانو  از  با استفاده  بتوانیم  تا  خود حرکت می کنیم 
ماشین های فعال با نور، سلول های سرطانی مانند 
تومورهای پستان و ملانوم پوست، مخصوصا آنهایی 
قرار  هدف  را  هستند  مقاوم  شیمی درمانی  به  که 
دهیم."وی افزود: "این فناوری پس از توسعه، می تواند 
تغییرات بالقوه ای را در درمان غیر تهاجمی سرطان 
ایجاد کند و به میزان قابل توجهی بقا و رفاه بیماران 

را در سطح جهانی بهبود بخشد."
این نانوماشین ها باید با سرعت ۳ میلیون بار در 
ثانیه چرخانده شوند تا خود را از بدن عبور دهند و بر 

حرکت براونی، غلبه کنند.
حرکت براونی )Brownian motion( در فیزیک 
به نوعی از حرکت تصادفی ذرات غوطه ور در سیال 
یا  اتم ها  با  ذرات  این  برخورد  اثر  بر  گاز(  یا  )مایع 

مولکول های سیال گفته می شود.
"این  کرد:  اظهار  پژوهش  این  محققان  از  یکی 
نانوماشین ها بسیار کوچک هستند و ما می توانیم ۵0 

هزار عدد از آنها را در قطر موی انسان جای دهیم."
تحقیقات این دانشمندان ادامه داشته و این تیم 
قصد دارند تا آزمایشاتی را بر روی میکروارگانیسم ها 
و ماهی ها انجام دهند که در صورت موفقیت، این 

آزمایشات بر روی جوندگان انجام خواهد شد.

فناوری نانو به جنگ سلول های سرطانی می آید

محققان دریافتند که خواب کودکان با بی خوابی مادر مرتبط است.
خواب نقش مهمی در سلامت بزرگسالان و کودکان دارد. خواب کوتاه و 
کم کیفیت ممکن است سلامت روان، یادگیری، حافظه و پیشرفت تحصیلی در 

کودکان را تحت تأثیر قرار دهد.
اگر مادران از علائم بی خوابی رنج می برند، کودکان آنها نیز اغلب خواب خوبی 

ندارند.
این گزارش را محققان دانشگاه بازل بر روی حدود 200 کودک و والدین آنها 

انجام داده و رابطه بی خوابی را در والدین و کودکان مورد بررسی قرار داده اند.
خواب در کودکان سالم هفت تا ۱2 ساله در یک شب با الکتروانسفالوگرافی 
داخلی )EEG( مورد بررسی قرار گرفت.  علاوه بر آن، والدین علائم بی خوابی را 

در خود و مشکلات خواب را در کودکان گزارش دادند.
در سوئیس، حدود 28 درصد زنان و 20 درصد مردان از اختلال خواب رنج 
می برند. نتایج این مطالعه نشان داد کودکانی که مادران آنها علائم بی خوابی دارند، 
خوابشان کمتر است و زمان کمتری در خواب عمیق هستند. با این حال این 
ارتباط با خواب پدرها وجود ندارد. نتایج بررسی ها نشان داد که رفتار خواب مادر 

تاثیر بیشتری بر روی کودک دارد.
محققان گزارش داده اند مکانیزم های متعددی می تواند ارتباط بین والدین و 
کودکان را تعیین کند. اول اینکه کودکان ممکن است از والدین خود عادات 
خواب را یاد بگیرند، دوم آنکه عملکرد ضعیف خانواده می تواند بر خواب والدین 
و کودکان تاثیر بگذارد، برای مثال، درگیری خانوادگی منجر به خواب ضعیف 
در آنها می شود. سوم اینکه تلاش برای داشتن خواب خوب و با کیفیت می تواند 

نتیجه برعکس داشته باشد.

درمان اعتیاد به کوکائین با تحریک 
الکترومغناطیسی مغز

یک پزشک ایتالیایی توانست با کمک تحریک الکترومغناطیسی مغز، ۳00 
معتاد به کوکائین را درمان کند. لوییجی گالیمبرت یک پزشک ایتالیایی از 
تحریک الکترومغناطیسی مغز برای درمان اعتیاد به کوکائین استفاده کرده است.

این روش TMS نام گرفته و در حقیقت تکنیکی است که از پالس های 
الکترومغناطیسی برای تحریک فعالیت اعصاب مغز استفاده می کند. او توانست 

نیاز به مصرف کوکائین را در بیش از ۳00 معتاد به این ماده مخدر از بین ببرد.
این پزشک ایتالیایی با استفاده از روشی غیر تهاجمی به تحریک بخش خاصی 
از مغز می پردازد که تمایل به مصرف مخدر را کنترل می کند. در آزمایش های 
اولیه گالیمبرت این روش را روی ۳2 معتاد کوکایین  آزمود. پس از بررسی نتایج 
اولیه، او درمان TMS را برای همه بیماران انجام داد. هزینه هر جلسه درمانی با 
این روش ۱۱8 دلار است. جالب آنکه ایده اولیه این درمان به آزمایش های دو 
عصب شناس در انستیستو ملی سوءمصرف مواد مخدر مربوط می شود که در 

سال 20۱۳ میلادی انجام شده بود.

فواید شگفت انگیز
 تخم هندوانه 

شرکت "یاماها" از پیانوی هوشمندی رونمایی کرده است که با استفاده از ابزار 
"الکسا" آمازون می تواند نحوه نواختن را آموزش دهد.

 این پیانوی هوشمند در نمایشگاه تجهیزات الکترونیکی IFA در آلمان رونمایی 
شده است.

پیانوی هوشمند یاماها با اتصال به دستگاه های هوشمند iOS و اجرای یک 
اپلیکیشن، نحوه نواختن قطعات موسیقی مختلف را به صورت همزمان و با استفاده 

از لامپ های ال ای دی به کاربر آموزش می دهد.
لامپ های ال ای دی ذکرشده در این پیانوی هوشمند به رنگ های آبی و قرمز 
هستند که لامپ های قرمز برای دکمه های سفید پیانو و لامپ های آبی برای 
دکمه های مشکی رنگ به کار می روند و هر زمان که قرار باشد دکمه مشخصی 

فشرده شود، بوسیله لامپ های ال ای دی روشن می شود.
مسئولان این شرکت فعال در عرصه موسیقی اعلام کرده اند که اپلیکیشن 

اندرویدی این پیانوی هوشمند نیز تا سال آینده به بازار عرضه خواهد شد.
یکی از قابلیت های جالب این پیانوی هوشمند این است که می توان با استفاده از 
آن قطعات موسیقی مختلف را گوش داد و همزمان به روندی که دکمه های پیانو 
برای نواختن آن آهنگ باید فشرده شوند، نگاه کرد تا نحوه نواختن آن آهنگ را 

یاد گرفت.

دستیار مجازی الکسا نیز قابلیت اتصال به این پیانو را دارد و شما می توانید از آن 
بخواهید که قطعه موسیقی نواخته شده بوسیله شما را ذخیره کرده و بعدا برای 
شما پخش کند و همچنین امکان پخش همزمان قطعات در زمان نواخته شدن را 
نیز دارد. این پیانوها با قیمت های بسیار متنوع به فروش می رسند و براساس اینکه 
کاربر بخواهد چه مدلی از آنها را داشته باشد می تواند بین 4000 تا 60 هزار دلار 

هزینه کند.

شرکت "Waverly" یکی از چندین شرکتی است 
که در زمینه توسعه فناوری مترجم های پوشیدنی 
فعالیت می کند و به تازگی محصولی جدید و کاربردی 
معرفی کرده است. این "ایرباد"های بی سیم امکان 

ترجمه همزمان را فراهم می سازند.
هدفون های جدید و های تک که زبان های خارجی 
از  یکی  می کنند  ترجمه  همزمان  صورت  به  را 
جدیدترین ابزارهای مترجم های پوشیدنی است که 

به بازار عرضه می شود.
دستگاهی که قبل از ماه دسامبر عرضه می شود، 
دستگاهی از شرکت "Waverly" در میان گروهی از 

دستگاه های هم نوع خود است.

این فناوری به دو نفر اجازه می دهد تا هر کدام با 
یک گوشی، به زبان های مختلف صحبت کنند و حرف 

یکدیگر را بفهمند.
فرد  زبان  به  می شنود،  که  را  زبانی  گوشی،  هر 

استفاده کننده ترجمه می کند.
یک ویدیو که از نحوه عملکرد این گوشی ها منتشر 
شده که به تایید "CNN" نیز رسیده، نشان داد که 
این  و  متفاوت است  برخی حرف ها  تفسیر  چگونه 
دستگاه نمی تواند منظور برخی جملات و اصطلاحات 

را به درستی ترجمه و منتقل کند.
این استارتاپ نیویورکی در حال حاضر بر استفاده 
در  استفاده  مانند  لحظه ای،  ترجمه  از  اجتماعی 

خانواده های دو زبانه و یا افرادی که زیاد سفر می کنند، 
گوشی  هشت  که  طوری  به  است.  کرده  تمرکز 

می توانند به صورت همزمان و گروهی کار کنند.
که  این  به  دارد  نگاهی  همچنین  شرکت  این 
گروه های  بهداشت،  و  سلامت  سازمان های  چگونه 
از این  بشردوستانه و سازمان های دولتی می توانند 

فناوری استفاده کنند.
این شرکت که در ابتدای امسال 4 میلیون دلار 
جذب سرمایه کرده بود، اکنون بیش از ۵ میلیون دلار 
از طریق 27 هزار پیش فروش "ایرباد"های خود که 
هر جفت آن 249 دلار قیمت گذاری شده، به دست 

آورده است.

پیانوی هوشمندی که نواختن را آموزش می دهد

"ایرباد"های بی سیم مترجم همزمان

در گرمای تابستان هیچ چیزی بهتر از برش های قرمز و خنک و شیرین هندوانه 
نیست. لذت بردن از میوه ی خنک، به عنوان اسنک در یک روز داغ تابستانی حتی 
می تواند یک تفریح باشد. خیلی ها ممکن است توجهی به تخم های ریز و سیاه هندوانه 

نداشته باشند.
 مثلا شاید شما هنگام برش زدن هندوانه با دقت و تلاش، این دانه های ریز را جدا 
کنید تا وقتی می خواهید با ولع و اشتیاق این میوه ی خوشمزه را بخورید، مزاحمی 
نداشته باشید. امروزه حتی دستگاه هایی هم وجود دارد که تخم هندوانه را برای تان 
جدا می کند تا شما به راحتی لذت ببرید. اما تخم های هندوانه خوردنی هستند و 
ارزش غذایی بالایی هم دارند.بخش مهم دانه های هندوانه، پروتئین، ویتامین های 
گروه B، منیزیم، فسفر، آهن، پتاسیم، مس، منگنز و روی است. عجیب ترین ویژگی 
این تخم ها این است که کم کالری هستند. اگر تخم های هندوانه را خشک کرده و 
برشته کنید می توانید یک اسنک عالی داشته باشید که به راحتی جای انتخاب های 

ناسالم را می گیرد.
 تخم های هندوانه را چطور برشته کنیم

بیشتر افراد، بافت و طعم تخم های خام هندوانه را دوست ندارند، اما از نوع برشته  ی 
آنها لذت می برند. 

تخم های هندوانه را کاملا آبکشی کرده و بگذارید خشک شوند. دانه ها را یک شب 
در آب بخیسانید. چند روز صبر کنید تا دانه ها جوانه بزنند. پوست رویی ِ سفت و 
سیاه را از دانه  جدا کنید، سپس مغزها را در فر یا زیر آفتاب خشک کنید. مغزها را در 
سینی فر پخش کرده و کمی روغن زیتون به آنها بپاشید و کمی هم نمک بزنید و در 
درجه ی ۳2۵ فارنهایت به مدت ۱۵ تا 20 دقیقه آنها را برشته کنید. بگذارید خنک 
شود و بعد به عنوان یک اسنک سالم و مقوی نوش جان کنید. می توانید کمی پودر 
دارچین هم بزنید یا ترکیبی از آبلیمو و فلفل قرمز روی مغزهای برشته شده بریزید 

تا طعم دارتر شوند.
می توانید یک مشت از این مغزهای باارزش را در سالادتان بریزید یا از آنها در 
اسموتی خانگی تان استفاده کنید. اگر ترجیج می دهید تخم هندوانه ی برشته را از 

بیرون بخرید، حتما ابتدا برچسب غذایی آن را چک کنید.
اکنون با ده فایده  ی بسیار خوب تخم های هندوانه آشنا شوید.

1. کنترل دیابت
دانه های هندوانه برای کنترل دیابت و پیشگیری از مشکلات مرتبط با آن مفید 
هستند. این دانه ها حاوی اسید آمینه ای هستند که رگها را گشاد کرده و از استرس 
اکسیداتیو می کاهند. همچنین، منیزیم موجود در تخم هندوانه به تنظیم متابولیسم 
و کربوهیدرات که مستقیما روی قند خون اثر می گذارد کمک می کند. مطالعه ای که 
در سال 20۱4 انجام شد دریافت عصاره ی تخم های هندوانه می توانند یک درمان 
پشتیبان برای مبارزه با مشکلات دیابت باشند. می توانید تخم های هندوانه را بجوشانید 

تا نوعی چای هندوانه تهیه کنید.
۱. یک مشت تخم  هندوانه را در 4 فنجان آب بریزید و به مدت 4۵ دقیقه بجوشانید. 

در پوش ظرف را بگذارید. این معجون را مانند چای، هر روز بنوشید.
۲. مبارزه با خستگی

خوردن یک مشت تخم هنداونه، انرژی تان را افزایش داده و احساس خستگی تان 
را برطرف می کند. این دانه ها غنی از آهن هستند که یک عنصر مهم از هموگلوبین 
خون بوده و اکسیژن را در سراسر بدن حمل و نقل می کند تا انرژی شما حفظ شود. 
همچنین آهن به بدن تان کمک می کند کالری ها را به انرژی تبدیل کنید و ضمنا 
سیستم ایمنی تان را هم تغذیه می کند. دانه های هندوانه دارای اسید آمینه ای به نام 
ال - سیترولین نیز هستند که برای کاهش احساس خستگی و ضعف سودمند است.

3. حفظ سلامت قلب
مصرف تخم هندوانه تضمین کننده ی سلامت قلب شماست. این دانه ها سرشار از 
چربی های تک غیراشباع و چند غیراشباع هستند که به پیشگیری از حمله ی قلبی 
و سکته ی مغزی کمک می کنند. این چربی های سالم همچنین سطح کلسترول بد 
خون تان را پایین می آورند. ضمنا، تخم های هندوانه حاوی مقادیر مناسبی از پتاسیم 
هستند که به مبارزه با بیماری قلبی و حفظ سلامت قلب کمک می کند. اسید آمینه ی 
سیترولین و آرژنین موجود در تخم هندوانه به حفظ سلامت عروق، جریان خون و 

عملکرد کلی قلبی و عروقی کمک می کند.
4. کنترل فشار خون

تخم هندوانه پروتئین بسیار بالایی دارد که از اسیدهای آمینه ی گوناگونی تشکیل 
شده است. یکی از این اسید آمینه ها، آرژنین است. هر چند بدن خودش مقداری 
آرژنین تولید می کند اما مصرف آرژنین بیشتر از راه تغذیه، به تنظیم فشار خون و حتی 
درمان بیماری عروق کرونر قلب کمک خواهد کرد. منیزیم موجود در دانه های هندوانه 
نیز برای تنظیم فشار خون مفید است. کمبود منیزیم در بدن منجر به افزایش فشار 
خون خواهد شد. همچنین پایین بودن سطح منیزیم در بدن، که یک ماده ی مغذی 

مهم در کنترل فشار خون است، می تواند موجب کاهش سطح پتاسیم هم بشود.
۵. حفظ سلامت عضلات

برای بهبود سلامت عضلات تان و پیشگیری از درد بعد از ورزش، تخم هندوانه بسیار 
مفید است. تخم هندوانه یکی از معدود منابع غذایی ال - سیترولین است که برای 
ترمیم بافت های عضلانی و حفظ توده های عضلانی ضروریست. ال - سیترولین به 
شل شدن عضلات کمک می کند، عملکرد غیرهوازی را تقویت کرده و درد عضلات را 
تسکین می دهد. همچنین منیزیم موجود در این دانه های ریز برای سلامت عضلات 
مهم هستند. منیزیم، بازجدب کلسیم را افزایش داده و در نتیجه به حفظ قدرت 

عضلات و پیشگیری از گرفتگی های عضلانی کمک می کند.
6. کاهش چربی بدن

دانه های هندوانه سرشار از ترکیبی به نام سیترولین هستند که به اسید آمینه ی 
آرژنین متابولیسم می شود. آرژنین برای کاهش سرعت ِ ذخیره ی چربی در بدن 
سودمند است. تخم هندوانه کالری کمی دارد که برای کاهش وزن مفید است. این 
دانه ها چربی بسیار کمی دارند اما این چربی، چربی های تک غیراشباع و چندغیراشباع 
هستند که سالمند. مصرف مغزهای برشته ی تخم هندوانه به عنوان اسنک، به کنترل 
چربی بدن تان کمک خواهد کرد. هر چند تقریبا ۳0 گرم از این مغزها، حدودا ۱۵8 
کالری دارد اما نگران نباشید. شما نمی توانید 400 دانه )همان ۳0 گرم( را یکجا 

بخورید!

۷. بهبود عملکرد مغز
تخم هندوانه منبع خوبی از اسید فولیک است که به نام ویتامین B9 نیز شهرت 
دارد. اسید فولیک برای عملکرد مناسب مغز ضروریست. زنان باردار باید اسید فولیک 
کافی دریافت کنند چون کمبود آن می تواند منجر به نقص لوله ی عصبی در نوزاد 
شود. اسید چرب سالم موجود در تخم هندوانه، عملکرد فرارسان های عصبی را تقویت 
کرده و در نتیجه باعث بهبود حافظه و مهارت های ادراکی می شود. پتاسیم موجود در 
این دانه ها نیز به مهارت تفکر و قابلیت یادآوری خاطرات کمک می کند. دانه های ریز 
هنداونه غنی از آنتی اکسیدان هایی هستند که از سلول های مغز در برابر آسیب های 

رادیکال آزاد محافظت می کنند.
۸. پیشگیری از مشکلات چشم

دانه های ریز هندوانه برای بینایی تان هم مفیدند و می توانند ریسک زودرس تباهی 
لکه  ی زرد و سایر بیماری های چشمی را کم کنند. ویتامین A موجود در این تخم ها 
برای سلامت چشم سودمندند. کمبود ویتامین A می تواند موجب تباهی لکه ی زرد 
شود. همچنین ویتامین C موجود در تخم هنداونه نیز برای حفظ سلامت چشم خوب 
است. این آنتی اکسیدان کمک می کند تا چشم های شما از سایر بیماری های مربوط 
به افزایش سن، مصون بماند. بیماری هایی چون خشکی چشم و بیماری های مربوط 

به اعصاب بینایی و همچنین گلاکوما )آب سیاه(.
9. تقویت سلامت موها

مو، اساسا از پروتئین تشکیل شده و هر چیزی که پروتئین داشته باشد برای سلامت 
موها هم مفید است. دانه های هندوانه هم به دلیل داشتن مقدار قابل توجهی پروتئین، 
برای موهای شما سودمندند. همچنین آهن بالای موجود در تخم هندوانه به تقویت 
موها و افزایش رشدشان کمک می کند و جلوی خشک و نازک شدن موها را می گیرد. 
مهمتر از همه ی اینها، مغزهای برشته ی تخم هندوانه حاوی مس هستند که برای 

تولید ملانین که رنگ دانه ی مو است کمک می کنند.
علاوه بر خوردن این دانه ها می توانید از روغن تخم هندوانه برای بهبود سلامت 
موهای خود استفاده کنید. این روغن به راحتی جذب پوست سر شده و برای درمان 

خارش پوست سر و افزایش رشد مو مفید است.
1۰. درخشان کردن پوست

دانه های هندوانه برای درخشان و شفاف کردن پوست هم خوب هستند و زیبایی تان 
را برای سالهایی که در پیش رو دارید حفظ خواهند کرد. ویتامین C موجود در تخم 
هندوانه به عنوان یک آنتی اکسیدان قوی برای حفظ پوست در برابر آسیب های 

رادیکال آزاد که فرایند پیری را تسریع می کنند، عمل می کند.  
همچنین ویتامین C، تولید کلاژن پوست را افزایش می دهد که برای حفظ 
لطافت و انعطاف پذیری پوست حیاتی است. دانه های ریز و سیاه هنداونه غنی 
از اسیدهای چربی چون اسید اولئیک و اسید لینولئوم هستند که پوست تان را 
مرطوب نگه می دارند. روغن دانه های هندوانه برای تمام انواع پوست مناسب بوده 
و برای درمان عفونت های پوستی مفید است. ضمنا خشکی پوست را هم برطرف 
می کند. فقط کافیست هر روز قبل از حمام کردن، پوست تان را با روغن تخم 

هندوانه ماساژ دهید.
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چرا متاهل ها خوشبخت تر از مجردها هستند؟
ازدواج است که به زندگی افرد معنا می دهد به همین دلیل 
خوشبخت ترین افراد دنیا از میان افرادی هستند که ازدواج 
کرده اند. از طرف دیگر تحقیقاتی وجود دارد که در کشورهای 
مختلف دنیا با ادیان مختلف انجام شده است و نشان می دهد 
که مذهبی ها، معتقدین به وجود خدا و با ایمان ها احساس 
رضایت و خوشبختی بیشتری دارند. پس براساس تحقیقات 

کاملًا علمی و عینی اکثر متأهل ها خوشبخت  هستند.
برای پاسخ دادن به این سؤال که »چرا باید ازدواج کنیم؟« 
باید از چند منظر بدانیم اصلًا چرا ازدواج ضروری است؛ مثلًا 
اولین مورد این است که من و شما به عنوان یک جوان مجرد 
با چه هدفی باید ازدواج کنیم؟ متأسفانه با توجه به تغییر 
شرایط کشور اعم از اقتصادی، فرهنگی و اجتماعی نه تنها 
اهداف ریز و فرعی ازدواج تغییر کرده بلکه امروز حتی هدف 
اصلی و مهم ازدواج هم تغییر کرده است به طوری که اهداف 
فرعی و ریز هدف اصلی ازدواج را تحت الشعاع قرار داده است. 
در حقیقت وقتی هم امروز جوان ایرانی نظری خوب یا بد در 
مورد ازدواج می دهد به اقتضای برداشتی است که او بر اساس 
تغییرات به هدف ازدواج کردن رسیده است. مثلًا تغییرات 
باعث شده است که هدف اصلی ازدواج کردن در نظر او رفع 
نیازهای جنسی شود پس او تصمیم می گیرد نیازش را به 
شکل دیگری رفع کند و قید ازدواج را بزند. حالا ما باید برای 
یک جوان در مرز ازدواج و حتی یک جوان مجرد از سن 
ازدواج گذشته توضیح بدهیم که اصلا چرا باید ازدواج کنیم؟

ما که هیچ، خلاف جریان طبیعت هیچ کس نمی تواند 
حرکت کند. اگر طبیعت جسم شما نفس کشیدن، غذا 
روز  چند  انسان  یک  عنوان  به  است  تحرک  و  خوردن 
می توانید در مقابل این طبیعت وجودی مقاومت کنید؟ قطعاً 
در هر مورد چند ساعت تا چند روز و نه بیشتر! طبیعت آن 
چیزی است که ذات هر آفریده ای بر اساس آن شکل گرفته 
است. ازدواج و تشکیل خانواده جزو طبیعت ما انسان هاست. 
اگر غیر از این بود در ابتدای خلقت خداوند می توانست به 
راحتی سرشت زن و مرد را طوری پایه گذاری کند که بدون 
ازدواج تکثیر نسل کنند اما چطور طبیعت ما را رقم زد؟ 
با ازدواج اولین انسان ها. ازدواج باعث ماندگاری و بقای آدم 
و حوا شد. علاوه بر انسان، ما در بین سایر موجودات هم 
می بینیم که بقای آنها بر اساس طبیعتی به اسم ازدواج است. 
قطعاً بقا و تکثیر نسل از اهداف و آورده های ازدواج است، اما 
در این مبحث رویکرد ما صرفاً ازدواج بر اساس طبیعت و 
ذات آفرینش آدمی است تا بماند. این طبیعت در میان سایر 
موجودات اعم از حیوانات، گیاهان و سایر جانداران هم دیده 
می شود پس ازدواج طبیعت جهان هستی است که انسان 
نمی تواند و نباید در جهان به این بزرگی ساز مخالف بزند و 

طبیعت را حذف کند.

متأهل ها خوشبخت ترند
تعریف ما از خوشبختی با دیگری متفاوت است. اگر من 
خوشبختی را رفاه نسبی اقتصادی و کاری می بینم ممکن 
است دیگری خوشبختی را صرفاً در بچه دار شدن بداند و یک 
نفر سوم خوشبختی اش را محدود به مسافرت یا تملک کند. 
خلاصه اینکه خوشبختی نسبی است و معیارها و ملاک های 
این  مهم  اما  دارد،  فردی  هر  ذهن  در  را  خودش  خاص 
است که اگر ما از فردی پرسیدیم خوشبختی؟ او بر اساس 
همان معیارهای ذهنی و شخصی اش به ما جواب دهد که 
خوشبخت است یا نه. نتایج یک مطالعه در سال 20۱۳ که 
در ۱7 کشور پیشرفته دنیا انجام شد نشان می دهد که »افراد 
متأهل بسیار خوشبخت تر از مجردها هستند«. این یعنی 
اینکه در کشوری که ملاک دارایی، رفاه، شغل و سلامت 
در ایده آل ترین شرایط است و تقریباً همه از نظر اجتماعی و 
اقتصادی و سلامت در سطح عالی قرار دارند متأهل ها رضایت 
بیشتری از زندگی شان دارند اما چرا؟ مارتین سلیگمن، 
روانشناس برجسته دانشگاه پنسیلوانیا در این باره می گوید: 
ازدواج بیشتر از هر پیوند دیگری بین انسان ها، در خوشبختی 
آنها نقش دارد. ازدواج است که به زندگی افرد معنا می دهد 
به همین دلیل خوشبخت ترین افراد دنیا از میان افرادی 
هستند که ازدواج کرده اند. از طرف دیگر تحقیقاتی وجود 
دارد که در کشورهای مختلف دنیا با ادیان مختلف انجام 
شده است و نشان می دهد که مذهبی ها، معتقدین به وجود 
خدا و با ایمان ها احساس رضایت و خوشبختی بیشتری دارند. 

پس براساس تحقیقات کاملًا علمی و عینی اکثر متأهل ها 
خوشبخت  هستند.

متاهل ها از مجردها سالم ترند؟
قدیمی ها می گفتند آدم های متاهل نسبت به مجردها 
هم سالم تر هستند و هم بیشتر عمر می کنند، حالا هم 
تحقیقات نشان داده که احتمالا این باور قدیمی درست 
آخرین  می کند.  صدق  آدم ها  اکثریت  مورد  در  و  است 
مطالعات انجام شده نشان داده که سن اولین حمله قلبی در 
مردان مجرد پایین تر از مردان متاهل است و سن متوسط 
فوت بر اثر سکته قلبی و مغزی مردان و زنان متاهل بالاتر 
از سن متوسط زنان و مردان مجردی است که به علت این 

سکته ها فوت می کنند. اما چرا؟
چرا متاهل ها بهتر هستند

دکتر فاگوندس می گوید: از قدیم در افسانه ها و روایت ها 
آمده که اگر انسان ها نیمه گمشده خود را پیدا کنند، بیشتر 
عمر می کنند، شاید موضوع همان ازدواج باشد، در واقع شاید 
نکته اصلی سلامت افراد متاهل این است که آنها حتی به 
خاطر همسر و فرزندان شان هم که شده، بیشتر مراقب 
سلامت شان هستند.  در ضمن طبیعی است که افراد متاهل 

به طور معمول هدفمندتر و منظم تر از افراد مجرد باشند. 
 مهم خوشبختی است

اما این  را یادتان باشد که صرفا در دست کردن حلقه ازدواج 
شما را سالم نمی کند و به طول عمرتان نمی افزاید، مهم این 
است که ازدواج همراه با خوشبختی می تواند عمری طولانی 

را برای شما به ارمغان بیاورد. مطالعات انجام گرفته توسط 
پژوهشگران دانشگاه  آکسفورد نشان داده که افراد متاهلی 
که در زندگی مشترك خود احساس خوشبختی می کنند، 
طول عمر بسیار بیشتری پس از جراحی قلب باز نسبت به 
افراد مجرد دارند و البته باید این را هم متذکر شد که در این 
مطالعه مشخص شد افراد مجرد هم نسبت به افراد متاهلی 
که زندگی مشترك مناسبی ندارند، پس از جراحی قلب باز، 

طول عمر بیشتری دارند. 
تحقیق  این  انجام  مسئول  گلاسر،  کی کات  دکتر   
می گوید: یکی از دلایل احتمالی این موضوع این است که 
زندگی مشترك بد و نابسامان باعث اضطراب مزمن می شود 
که روی سیستم ایمنی حالت تضعیف کننده دارد و در 
کل باعث بروز بیماری های مختلف می شود... افرادی که 
به طور معمول مشاجره و منازعه دارند سطح هورمون های 
استرس شان بالا می رود، زخم های شان دیرتر بهبود می یابد 
و عملکرد سلول های دفاعی آنها هم ضعیف تر است. جالب 
است بدانید که در مطالعات ما مشخص شد در این مورد 
زنان آسیب  پذیرتر از مردان هستند و سطح سلامت زنانی 
که در یك زندگی مشترك نامناسب هستند از سطح سلامت 

شوهران آنها پایین تر است. 
زوج درمانی کنیم

وقتی حرف از سنت به میان می آید بسیاری از نسل جدید 
به تصور خودشان با تفکر مدرنی که دارند سریع اخم هایشان 
را درهم می کنند و اعتراض که چرا حرف از هر چیز می شود 
پای سنت را وسط می کشید! قبول! اصلًا حرف در مورد 
محاسن و اهداف ازدواج بهتر است با سند و مدرک علمی 
باشد که خیلی هم سنتی به نظر نرسد. مثلًا تحقیقات نشان 
می دهد که زوجین، زن و مرد متأهل در مقایسه با سایر 
افراد بهتر بیماری هایشان را درمان می کنند حتی زخم های 
متأهل ها بهتر و سریع تر از مجردها بهبود می یابد. رابطه خوب 
با همسر سیستم دفاعی بدن را به میزان قابل توجهی تقویت 
می کند. علاوه بر این بررسی های روانشناسان نشان می دهد 
که ازدواج تأثیر بسیار عمیقی روی سلامت روان دارد و 
حتی تأثیر گذاری آرامش و سلامت روانی یک نفر از زوجین 
بر دیگری بسیار زیاد است تا جایی که نتیجه یک مطالعه 
وسیع نشان می دهد متأهل ها کمتر در بیمارستان بستری 
می شوند و میزان مبتلایان به بیماری های روانی در میان 
متأهل ها بسیار اندک است. ازدواج سالم می تواند شما را از 
گرفتاری به بسیاری از ناراحتی های روانی از جمله افسردگی 
نجات دهد. البته جامعه شناسان هم معتقدند که اگر یک نفر 
دچار مشکلات رفتاری و آسیب های اجتماعی باشد و با فرد 
دیگری که ایده آل است ازدواج کند میزان خطاهای رفتار 

اجتماعی اش بسیار کاهش پیدا می کند.

معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم :

قم به حداقل ۲00 تخت روانپزشکی نیاز دارد
معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم از ایجاد 70 تخت روانشناسی با اجرای طرح 
تحول نظام سلامت در این استان خبر داد و گفت: اما هنوز با استانداردهای لازم فاصله 

داریم. 
محمدرضا مظفری به ضعف شدید زیرساخت های روانشناسی در استان قم تا قبل 
از اجرای طرح تحول نظام سلامت اشاره و اظهار کرد: تعداد تخت های روانشناسی 
استان قم تا قبل از اجرای طرح تحول نظام سلامت به ۵0 تخت هم نمی رسید و این 
نشان از ضعف استان در این حوزه از درمان بود. وی طرح تحول نظام سلامت را عاملی 
برای تحرکی در زیرساخت های حوزه درمان روانشناسی استان برشمرد و گفت: فقدان 
اورژانس روانپزشکی در استان قم ضعف بزرگی دیگر استان در این حوزه از درمان بود. 
به گفته معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی استان قم با اجرایی شدن طرح تحول نظام 
سلامت این نیاز مورد توجه قرار گرفته و بخشی از ساختمان مرکز بیماری های اعصاب و 
روان قم مورد بازسازی قرار گرفته و اورژانس روان پزشکی در این مرکز شروع به کار کرد.
وی در رابطه با راه اندازی اورژانس روانپزشکی بعد از سال ها در استان قم، افزود: این 
عملیات از سال 90 آغاز شده و در نهایت در خردادماه 9۳ بخش اورژانس روانپزشکی با 
۱۵ تخت در مرکز اعصاب و روان استان قم در مساحت تقریبی 2۵۵ متر مربع با هزینه 
۳40 میلیون تومانی و با ۱۱ نیروی درمانی آغاز به کار کرد. مظفری با تأکید بر راه درازی 
که درمان روانشناسی قم در پیش دارد، تصریح کرد: بر اساس استانداردها باید ۱0 درصد 
تمام تخت های بیمارستانی شهرها به زیرساخت های درمان روانشناسی اختصاص پیدا 
کند و بر اساس این استاندارد استان قم با جمعیت یک میلیون و ۳00 هزار نفری خود 
نیاز به حداقل 200 تخت روانپزشکی دارد. افتتاح بخش ۳۱ تخت خوابی روانپزشکی 
زنان در دی ماه سال گذشته در بیمارستان نکویی نیز یکی دیگر از اقداماتی بود که در 
راستای رسیدن به این استاندارد انجام شد که راه اندازی آن هم با چندین ماهه مواجه 
بوده است. معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی قم با اشاره به افتتاح این بخش افزود: 
بخش روانپزشکی زنان نیاز به بازسازی هایی داشت که فعلًا به صورت موقت تعطیل 
است و به زودی به همراه بخش مردان روانپزشکی بیمارستان فرقانی شروع به کار 
می کند. وی با بیان اینکه با راه اندازی این دو بخش در مجموع 62 تخت به تخت های 
روانپزشکی استان اضافه خواهد شد، افزود: بعد از اجرای طرح تحول تاکنون 77 تخت 
به بخش درمان روان استان اضافه شده است اما هنوز در بخش های روان درمانی اطفال 

ضعف های جدی وجود دارد.
راه اندازی بخش درمان روانشناسی مخصوص اطفال

مظفری در رابطه با نیاز استان به راه اندازی بخش درمان روانشناسی مخصوص اطفال 
هم تأکید کرد: این نیاز مطالبه مسئولان استان نیز بوده است و بخش مخصوص 
روانپزشکی اطفال در دستور کار دانشگاه قرار گرفته است و تا پاییز امسال این بخش با 
ظرفیت ۱2 الی ۱4 تخت به زیرساخت های درمانی استان افزوده خواهد شد. درصورت 
تحقق این وعده ها و راه اندازی بخش های روانشناسی در بیمارستان نکویی و بخش 
اطفال روانشناسی هنوز شاهد کمبود حدود 70 تخت در بخش درمان روان استان 
هستیم، معاون درمان دانشگاه علوم پزشکی استان قم با تائید این مطلب نحوه درمان 
بیماران روان در استان قم هم نیاز به بازنگری هایی دانست. به گفته وی با توسعه 
زیرساخت های درمانی در بخش روان سعی بر جداسازی بیماران خواهد شد و از تداخل 
و قرارگیری بیماران اعصاب و روان با سطوح و انواع مختلف بیماری در کنار یکدیگر که 

مشکل آفرین بوده و در روند درمان اختلال ایجاد می کرد جلوگیری خواهد شد.
مظفری افزود: روند درمان بیماران سایکوتیک و بیماران نوروتیک باید جدا از یکدیگر 
انجام شود، بیماران سایکوتیک معمولاً بی قرار و پرخاشگر هستند که همجواری آن ها با 
بیماران نوروتیک که مبتلا به اختلال های خلقی واضطرابی است متجانس نیست و لازم 

است که این تکفیک صورت بگیرد.

رئیس سازمان برنامه و بودجه استان قم:

بخش خصوصی باید بازوی دولت در ایجاد 
اشتغال باشد

رئیس سازمان برنامه و بودجه قم با اشاره به اینکه فرهنگ هم افزایی باید در استان 
توسعه یابد، گفت: دولت بدون همراهی بخش خصوصی نمی تواند در ایجاد اشتغال موفق 
باشد.  سید حسن رضوی پیش از ظهر دوشنبه در جلسه کارگروه تخصصی اشتغال استان 
در سالن جلسات سازمان برنامه و بودجه استان قم برگزار شد، با تأکید بر اینکه بهره وری 
و استفاده از سرمایه های اندک از نیازهای اساسی استان است، گفت: محور و هدف اصلی 
کارگروه اشتغال استان ایجاد اشتغال مناسب و افزایش بهره وری است. وی با تأکید بر 
اینکه باید اشتغال زایی از اهداف اصلی مدیران استان باشد، اظهار کرد: واقعیت این است 
که دیگر نمی توان برای اشتغال زایی نگاه محوری داشت. رئیس سازمان برنامه و بودجه 
قم با اذعان به اینکه ظرفیت دولت در جذب نیروی کار و اشتغال زایی محدود است، گفت: 
دولت به دلیل محدودیت منابع و مشکلات متعدد کمتر از ۵0 درصد از فرصت شغلی را 
جذب کرده است. وی با اشاره به طرح شکست خورده ارائه تسهیلات به بنگاه های زود 
بازده، گفت: متأسفانه در آن دوران بدون برنامه خاصی مبالغ هنگفتی به بدنه مشاغل 
خانگی و صنایع کوچک تزریق شد که نتیجه ای در بر نداشت. رضوی با بیان اینکه اکنون 
نیازها و خواسته های جامعه افزایش و منابع محدود شده و کاهش یافته است، اظهار کرد: 
به همین دلیل باید بخش خصوصی با همفکری و هم افزایی دولت را در ایجاد اشتغال و 
توسعه اقتصادی کمک کند. وی با تأکید بر اینکه پراکنده کاری و جزیره ای عمل کردن 
در حوزه اقتصادی بسیار مضر است، گفت: یکی از اهداف مهم و حیاتی تشکیل کارگروه 
اشتغال ایجاد و توسعه فرهنگ هم افزایی و همکاری میان مردم و دولت است. لازم به ذکر 
است، در جلسه کارگروه تخصصی اشتغال زایی مصوبات و طرح هایی مانند چگونگی و 
توزیع پرداخت تسهیلات مشاغل خانگی، گزارش عملکرد صندوق کارآفرینی امید، تشریح 
برنامه ها و فعالیت های کانون کارآفرینی مطرح شد و در ادامه چالش های روابط میان 

بخش خصوصی و دولتی در حوزه اقتصادی مورد بررسی قرار گرفت.

درچهارماهه نخست سالجاری صورت گرفت  

استان قم  ،حائز رتبه سوم کشوری
 کاهش تلفات جاده ای  

معاون حمل ونقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم  گفت :استان 
قم باکاهش بیش از 20درصدی تلفات جاده ای ، طی چهارماهه نخست سالجاری ) 
درمقایسه با مدت مشابه سال گذشته ( پس از استانهای چهارمحال وبختیاری و البرز ، 
شاهد کمترین تلفات جاده ای بوده است  . حمید سالاری  اظهارداشت :طی چهارماهه 
نخست سال گذشته تعداد 64 نفر در محورهای برونشهری استان قم به دلیل حوادث 
جاده ای  ،جان خود را از دست دادند وی افزود  باتوجه به برنامه ریزی ها و اقدامات 
انجام شده که در دو بخش کشوری و استانی صورت پذیرفته ، شاهد کاهش آمار تلفات 
به تعداد ۵۱نفر)۱۳نفرکاهش ( طی مدت مشابه درسالجاری بوده ایم سالاری ضمن 
تاکید بر آنکه بیشترین در صد کاهش به میزان 89 درصد ومتعلق به محور سلفچگان - 
راهجرد بوده است ، اظهارداشت : طی چهارماهه نخست سال 9۵ دراین محور تعداد 9 
نفر به دلیل حوادث جاده ای جان باخته اند که درهمین مدت ، طی سالجاری به یک نفر 
کاهش یافته است معاون حمل و نقل اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم 
درادامه بیشترین میزان کاهش تلفات جاده ای ) دربازه زمانی یاد شده ( را پس از محور 
سلفچگان - راهجرد ،متعلق به محور های جاده قدیم قم - کاشان با8۳درصد کاهش 
و آزادراه قم - کاشان با80در صد کاهش دانست و افزود : تلاشهای مستمر و بی دریغ 
دستگاههای ذی مدخل و آگاهی عمومی ازعوامل اصلی کاهش تلفات جاده ای بوده 
است.  حمیدسالاری درخاتمه به اهم اقدامات این اداره کل دراستای کاهش حداکثری 
حوادث جاده ای و خسارات جانی و مالی مترتب بر آن پرداخت و خاطرنشان ساخت : 
افزایش دوربین های نظارتی و کنترل سرعت ، بهبود نظا رت و کنترل بر نا وگان حمل 
و نقل عمومی ، ارتقا سطح آموزشهای تخصصی رانندگان جاده ای ، بهسازی محورهای 
مواصلا تی ،افزایش وارتقا سطح ایمنی )درقالب نصب و تعویض تابلوها و علائم ، اجراواحیا 
خطوط ترافیکی ، اجرای نیوجرسی های مفصلی و..( راازجمله اقداماتی باید دانست که 

نقشی برجسته درکاهش حوادث جاده ای را دارند

نسبت به سال گذشته؛

تعداد دانش آموزان در قم 6 هزار نفر افزایش یافت
 مدیرکل آموزش و پرورش استان قم گفت: تعداد دانش آموزان در قم امسال نسبت 
به سال گذشته 6 هزار نفر افزایش یافته است.  حمیدرضا شیخ الاسلام در خصوص 
ابلاغیه های سند تحول بنیادین آموزش و پرورش اظهار داشت: ابلاغیه های سند تحول 
بنیادین طی سه سال گذشته در آموزش و پرورش استان قم به اجرا درآمده که از جمله 
آن طرح 6-۳-۳ و خروجی آن می باشد. وی ادامه داد: از دیگر ابلاغیه های این سند آن 
بود که دانش آموز باید در مدرسه مراحل مختلف کمال، علم و ایمان و عمل و اخلاق را 
کسب کند و جزو برنامه های کتب درسی قرار گرفته است. مدیر کل آموزش و پرورش 
استان قم همچنین درخصوص توزیع کتب درسی بیان کرد: دانش آموزان دوره متوسطه 
اول و دوم باید خودشان کتب را تهیه کنند اما دانش آموزان ابتدایی، هنرستان و پیش 
دانشگاهی که قبلا در سایت ثبت نام کرده اند، کتاب هایشان اول مهرماه همزمان با 
بازگشایی مدارس توزیع می شود. شیخ الاسلام افزود: امسال تعداد دانش آموزان دختر و 
پسر در استان قم برابر است و نسبت به سال گذشته 6 هزار دانش آموز اضافه شده است.

بعضا علاقه مردان به همنشینی با دوستان خود، به فرار از جمع خانواده، بی مسئولیتی 
و بی قیدی آن ها نسبت داده می شود.این نوع نگاه ممکن است به بروز شک، اضطراب و 
بدبینی منجر شده و مردان را با اتهام بی وفایی وخیانت مواجه کند در حالیکه حقیقت چیز 

دیگری است...
شیما: دیگه از دست رفیق بازی هات خسته شدم... بابا متوجه باش دیگه متاهل شدی.. 
دیگه هر جا میخوای بری باید با همسرت بری؛تفریح، خوشگذرونی،سینما، پارک رو باید با 
همسرت بری نه با رفیقات! اینو چطوری باید بهت بفهمونم؟!۵ ساله ازدواج کردیم چند بار 

منو بردی مسافرت، چند بار دوتایی باهم رفتیم بیرون ؟!
رضا: ای بابا ولم کن... حالا چون ازدواج کردم دیگه نباید تنها برم جایی؟! من که نمیتونم 
قید دوستامو بزنم بعدشم مگه ما باهم چقدر حرف داریم که همش با تو برم بیرون...!یه کار 
نکن که دیگه یواشکی تو جایی برم فهمیدی!بعدم من اصلا وقتی با دوستام میرم بیرون 

انرژی میگیرم...
اختلاف این زوج و شاید زوج های زیاد دیگری بر سر رفیق بازی آقای همسر است که 
گاها به مشاجرات شدیدی منجر می شود اما آقای محترم کمی درک کن او یک زن است و 
حساس. او سرشار از احساسات است و تمام تکیه گاه و پشت و پناه خودش را مرد زندگیش 
می داند. عاشق صحبت کردن و تفریح با همسرش است. بدون همسرش جایی نمیرود یا 
حتی اگر هم برود تمام فکر و ذهنش پیش همسرش است. دوست دارد تمام خوشگذرانی و 
تفریح خود را با همسرش بگذراند و البته عاشق این است که همسرش به او پیشنهاد بدهد 

که با او به گردش برود تا روحیه ای عوض کند. 
این از انتظارات بسیاری از زنان است که توقع دارند همسرشان وقت آزاد خود را بیشتر 
با خانواده بگذراند و از جمع های دوستانه دوران مجردی فاصله بگیرند.این خواسته که در 
موارد بسیاری انتظار به حق و به جای یک همسرِ نگران کانون خانواده است، می تواند سبب 

سوءتفاهم و کدورت شود.
بعضا علاقه مردان به همنشینی با دوستان خود، به فرار از جمع خانواده، بی مسئولیتی 
و بی قیدی آن ها نسبت داده می شود.این نوع نگاه ممکن است به بروز شک، اضطراب و 
بدبینی منجر شده و مردان را با اتهام بی وفایی وخیانت مواجه کند در حالیکه حقیقت چیز 

دیگری است...
اول از همه باید بگوییم که منظور از رفیق بازی چیست ؟ آیا بیرون رفتن با دوستان ماهی 

یکبار رفیق بازی تلقی میشود یا مسافرت چند روزه در ماه رفیق بازی است؟

 در جواب باید بگوییم رفیق باز بودن به این معناست که فرد بیشتر اوقات فراغت خود 
را بادوستانش بگذراند  اما در نظر برخی از خانم ها همینکه مردشان ماهی یکبار هم با 
دوستانش به تفریح برود رفیق باز است و همین یکبار هم خود می تواند زمینه ی دعوا شود 
اما ما به  این خانم های عزیز توصیه می کنیم کمی ملایم باشید و اگر از دوستان همسرتان 
مطمئن هستید و از همه مهمتر اگر به همسرتان اعتماد دارید خیلی هم سخت نگیرید 

چون به نفع خودتان است!
استرستان را با دوستانتان کمتر کنید!

"بنا به یک تحقیق ، احتمال کاهش استرس مردان هنگام هم نشینی با هم جنس های 
خود، بیشتر از زمان بیرون رفتن با جنس مخالف یا صرف وقت با خانواده است.

بر اساس این پژوهش، که لابد از این پس به عنوان بهانه مورد اشاره ی مردان بسیاری 
قرارخواهد گرفت، حضور در یک گروه باعث می شود عوارض اضطراب مردها را کمتر آزار 

دهد.
حضور در یک گروه باعث می شود عوارض اضطراب مردها را کمتر آزار دهد.دانشمندان 
 Barbary( دانشگاه گوتینگن آلمان با مطالعه نوعی از میمون ها موسوم به باربرِی مِکاک
macaque( که رفتارهای اجتماعی شان بسیار به انسان شبیه است، دریافتند سطح هورمون 
استرس مردانه در میمون های نَر، هنگام معاشرت با شریک زندگی یا دیگر اعضای خانواده 
به سرعت افزایش می یابد.اما همین میمون ها میان گروهی از نرهای دیگر بسیار آرام تر 

بودند.")خبر انلاین (
لذا مردان می توانند گهگاه با معاشرت با دوستان و همکاران، برای ساعاتی دغدغه وظائف 
خانوادگی را فراموش کرده و از طریق کاهش سطح استرس، کیفیت زندگی خود را بالا 

ببرند.البته جلب اعتماد همسر محترم، پیش نیاز مهم چنین امری است.
چند نکته: 

*همونجور که ما خانم ها با بیرون رفتن با دوستانمان روحیه مان عوض میشود و برایمان 
خوب است ، مردان هم  مثل ما هستند و با بیرون رفتن و صحبت با دوستانشان روحیه 

شان عوض میشود.
*اصلا نباید اشتباه کرد ؛گاهی خانم ها میگویند همسرم دوستانش را بیشتر از من دوست 

دارد در حالیکه نوع دوست داشتن و علاقه متفاوت است و نباید مقایسه شود.
*گاهی دوست خوب چه برای خودمان ،چه برای همسرمان میتواند باعث ترقی در ابعاد 

مختلف زندگی شود.

*اگر رفت و آمد ها به اندازه باشد و دوست همسرتان فاکتور های دوست خوب رو داشته 
باشد هیچ جای نگرانی نیست.

حالا؟
گاها دوست همسرمان فرد مناسبی نیست یا اینکه رفت و آمد هایشان با هم زیاد است، 

اینجا چه کار کنیم؟
در این مورد هم مردان متفاوتند. بعضی مردان قلق دارند که دست همسرانشان است 
!و هر خانمی قلق های همسرش را میداند اگر از این راه اصلاح نشد چند راهکار به شما 

پیشنهاد می کنیم: 
۱- علت اصلی بیرون رفتن همسرتان با دوستانش  را پیدا کنید گاهی بخاطر رفتار بد 
خانم ممکن است مرد از خانه اصطلاحا فراری باشد پس خانم های محترم  اول اخلاقتان 

را خوب کنید.
2-برنامه بیرون رفتن یاتفریح  با همسرتان را در هفته بچینید.بعضی مردها عاشق طبیعت 
هستند. گاهی وقت ها خانم در ماه هیچ هوای بیرون رفتن نمیکند اما دقیقا  همان شبی 
که همسرش میخواهد با دوستانش بیرون رود می گوید با دوستانت نرو بیا با هم بریم! خب 
اینجوری همسرتان متوجه می شود که از روی  لج میگوید...شما برنامه بریزید تا با هم بیرون 

روید )برید جاهایی که غالبا همسرتان با دوستانش می رود(
۳-اگه دوستان همسرتان متاهل هستند و به شما و فرهنگ تان میخورند میتوانید برنامه 
بریزید و به صورت خانوادگی با هم به تفریح بروید البته این شرایط زمانی امکان پذیر است 
که زوجین با یکدیگر به نتیجه و تفاهم رسیده باشند و قبل از هر تصمیم گیری با یکدیگر 

گفتگو کنند. 
در کنار تمام این نکات یادتان باشد محیط خانه باید امن ترین و آرام بخش ترین جای 
دنیا باشد تا مردها برای رسیدن به آن ثانیه شماری کنند پس با آرامش به گونه ای رفتار 
کنیم که هم همسرمان به آنچیزی که می خواهد دست پیدا کند و هم از زندگی زناشویی 
دلزده نشود. فراموش نکنید که حساسیت های بی جا و محدود کردن بیش از اندازه 
همسرتان تنها زندگیتان را به خطر می اندازد و همسرتان گمان می کند که بخاطر ازدواج 
کردنش تمام خوشی های زندگیش گرفته شده است.در مقابل به آقایان محترم  توصیه می 
کنیم به گونه ای رفتار نکنید که همسرتان گمان کند جایی در زندگیتان ندارد و از بودن 
با او لذت نمی برید اگر شما با بیرون رفتن با دوستانتان روحیه تان عوض می شود و از 

استرستان کم می شود در مقابل همسرتان هم نیازمند روحیه و محبت شماست. 

به گفته روان شناسان، بازی کودکانه نه تنها جنبه سرگرمی دارد، بلکه در رشد و خلاقیت آن ها نیز بسیار تأثیرگذار خواهد بود؛ از 
این رو اسباب بازی ها باید مناسب سن، توانایی های ذهنی و رشد کودک انتخاب شود 

باید علاقه کودکان را ازلحاظ فیزیولوژی و روان شناسی در سنین مختلف درنظر گرفت. اسباب بازی هرچه بتواند میل کنجکاوی 
و اکتشاف را در بچه ها برانگیزد، موجب رشد فکری و شخصیت آن ها می شود. اسباب بازی  باید ذهن کودکان را به سوی خلاقیت و 

نوآوری سوق بدهد تا بتواند کودکان را از راه بازی و سرگرمی به یادگیری بیشتر هدایت کند.
  استانداردهای اسباب بازی

دکتر محمدرضا ایمانی، پژوهشگر و مدرس حوزه علوم اجتماعی، رسانه و روان شناسی درخصوص انتخاب اسباب بازی ها و در 
کل بازی و سرگرمی بچه ها، می گوید: اسباب بازی باید با ساختار فرهنگ یک جامعه همخوانی داشته باشد؛ چراکه هرکدام از این 
اسباب بازی ها مسائل فرهنگی و اجتماعی به دنبال دارد. بچه ها در دوران یادگیری با اسباب بازی روبه رو می شوند، از آن تأثیر زیادی 

می پذیرند و روی یادگیری، فرهنگ پذیری و روحیات شان اثرگذار خواهد بود.
وی با بیان این مطلب که اسباب بازی باید استاندارد باشد، اما استاندارد ازنظر ما در ایران با یک کشور همسایه و یک کشور اروپایی 
کاملا متفاوت است، می افزاید: در فیزیک و در مشخصات فنی اسباب بازی ها، استانداردهای مختلفی تعریف می شود؛ بنابراین همه 
اسباب بازی ها در دنیا پیرو یک استاندارد خاصی تعریف می شوند؛ مثلا اینکه چه سازه هایی و چه ابعادی داشته باشند و در اختیار 

چه مقطع سنی قرار بگیرند.

  توجه به گروه های سنی
سنی  رده  زیر 6سال(  نونهالان)بچه های  ازجمله  سنی  گروه  چند  در  اسباب بازی ها  کل  در  می دهد:  ادامه  ایمانی  دکتر 
خردسالان)بچه های 6 تا 9سال( رده سنی کودکان)9تا ۱2سال( و رده سنی نوجوانان)بچه های ۱2تا ۱4سال( تعریف می شوند؛ 

بنابراین چهار دسته اسباب بازی داریم که هرکدام در یک زمان خاصی در زندگی بچه ها تأثیرگذار هستند.
این روان شناس به بچه های تازه متولد شده، اشاره  کرده و می گوید: بچه ای که تازه متولد شده و مرحله اول زندگی اش را آغاز 
کرده، طبیعی است که ابتدا نیازمند محبت و عاطفه و مراقبت های خاص است و سپس صداها و آواها را تشخیص می دهد؛ 
به خصوص صدای مادر، بچه ها در این سن یواش یواش رنگ ها را می شناسند؛ بنابراین اسباب بازی مناسب برای یادگیری صدا مثل 

جقجقه و به منظور تشخیص و آموزش رنگ ها هم لگِوهای مخصوص در اختیار آن ها قرار می گیرد.
ایمانی می افزاید: چهار دسته اسباب بازی برای بچه های زیر 6سال درنظر گرفته می شود که یک دسته از آ ن ها جنبه جسمی 
دارد و عامل تقویت قوای جسمی بچه است و بخشی دیگر هم عامل قوای یادگیری و تقلیدی است، بعضی هم ساختنی است و 
بعضی دیگر نیاز به خلاقیت دارد. وقتی بچه به سن ۱2 تا ۱۵ماهگی می رسد، تحرک بیشتری پیدا می کند و نیازمند این است که 
اسباب بازی هایی در اختیارش باشد که تحرک و یادگیری اش را بیشتر کند. بچه ها در این سن می توانند اجسام را در دست بگیرند، 
ابعاد آن را بشناسند و سپس قوای سخن گفتن آن ها تقویت بشود؛ ضمن اینکه باید در یک محیط آرام زندگی خود را طی کنند.

   اسباب بازی های نامناسب
وی با اشاره به اینکه اسباب بازی نامناسب تأثیر نامطلوبی در یادگیری آن ها دارد و یادگیری بچه را دچار خلل می کند، می گوید: 
اسباب بازی نامناسب یا اسباب بازی که مناسب سن بچه انتخاب نشود، در آن ها ایجاد خشونت می کند که تأثیر آن در آینده بیشتر 
هم خواهد بود؛ بنابراین بچه ها باید مرحله به مرحله پیش بروند؛ ابتدا آواها و صداها را یاد می گیرند که به آن ها آرامش می دهد و در 

کنار آن مهارت هایی مانند حرکت کردن، نقاشی کشیدن، مهارت سخن گفتن، بازی با اعداد و حروف و جورچین ها است.
ایمانی می افزاید: اسباب بازی هایی مانند لگِوها مخصوص بچه ها در سن زیر سه سال با ابعاد بزرگتر است، چراکه بچه ها در این سن 
اسباب بازی ها را داخل دهان خود می کنند و برای بچه های بالای سه سال لگِوها با قطعات کوچکتر و تعداد بیشتری است. علاوه 
بر اینکه والدین از این لحاظ باید مراقب باشند که بچه ها آسیب نبینند، باید دقت کنند که اسباب بازی باکیفیت باشد؛ در غیر این 
صورت ممکن است در اسباب بازی ها مواد شیمیایی باشد و بچه آن را داخل دهانش بکند و دچار بیماری شود؛ کما اینکه مشکلات 

جدی برای آن ها ایجاد کند.
  کاهش جذابیت اسباب بازی ها

این پژوهشگر در پاسخ به اینکه چرا اسباب بازی ها برای بچه ها جذابیت خود را از دست می دهند، می گوید: همه این موارد 
برمی گردد به تربیت بچه و خصوصیات فرهنگی خانواده ها که در چند سال اخیر در کشور رواج پیداکرده است. اگر برگردیم به 
ساختار تربیتی گذشته خودمان و حتی وقتی به ۱۵ یا 20سال گذشته نگاه می کنیم، بچه ها در مقابل رفتارها و حرکات پسندیده ای 
که انجام می دادند، تشویق می شدند و هدیه ای به اقتضای سن شان دریافت می کردند؛ اما اکنون که ادعا می کنیم از گذشته خیلی 

پیشرفته تر شده ا یم، در بسیاری از موارد مسائل را رعایت نمی کنیم.
وی می افزاید: امروزه متأسفانه تا بچه کوچکترین حرکتی یا ناراحتی می کند، والدین برای اینکه او را آرام کنند، بلافاصله یک 
اسباب بازی برای او می خرند؛ تنها به خاطر اینکه بچه را راضی نگه دارند! بنابراین به مرور توقع و انتظار کودک افزایش پیدا کرده و فکر 
می کند برای هر حرکتی که انجام می دهد، باید یک هدیه ای دریافت کند و باوجود اینکه هدایای زیادی هم دارد، اما از هیچ یک 

لذت نمی برد و همیشه ناراضی است.
وی ادامه می دهد: اما در جامعه، خانواده هایی هستند که کنترل شده و بسیار اصولی با یک تربیت مناسبی پیش می روند و بچه ها 

از همان اسباب بازی هایی که دارند به نحو احسن استفاده می کنند.

رفیق بازی شوهرتان به نفع شماست! 

تاکید کارشناسان بر لزوم انتخاب اسباب بازی متناسب با ساختار و فرهنگ جامعه

هر اسباب بازی وسیله بازی نیست! 






